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حسین مرادی
عضو شورای سردبیری

نگاه مان را به مناطق آزاد شفاف کنیم
نقش مناطق آزاد در مسیر توسعه اقتصادی خصوصا رونق تولید و اشتغال 
منطقه ای و نیز مستحکم کردن ارتباطات فرا منطقه ای با کشورهای همسایه 
همجوار خود و حرکت به سمت محرومیت زدایی در مناطق عمدتا محروم 
رسیده  اثبات  به  روشنی  به  فعالیت شان  از  دهه  در طول سه  مرزی کشور 

است.
بی تردید هر مدلی از توسعه گری بدون ایراد و اشکال نیست، مناطق آزاد هم 
از این امر مستثنی نیستند و قطعا ایراداتی در مسیر خود داشته اند، اما اینکه 
نگاه ما به نیمه پر لیوان باشد و یا نیمه خالی آن، نکته ای است که این روزها 

باعث ایجاد حاشیه هایی برای مناطق آزاد شده است.
با نگاهی به آمارهای مثبت و تاثیر نقش مناطق آزاد به خصوص در دولت 
تدبیر و امید علی رغم همه مشکلات اقتصادی و تنگناهای تحریم ها، نشان 

از رویکرد مثبت این مناطق در مسیر توسعه اقتصاد کشور دارد.
بی تردید مسیر حرکت مناطق آزاد در کشور با هدایت مدیران عامل هر یک 
با وجود همه مشکلات و محدودیت های مختلف، مسیری  آزاد  مناطق  از 
درست و آینده ای روشن را برای تک تک این مناطق رقم می زند. شرایط 
اقتصاد حال کشور بسیار سخت و پرفشار است، کشور این روزهای درگیر 
جنگ اقتصادی بزرگی است که اگر در این جنگ همدلی و همراهی همه 
مسئولین و مدیران با یکدیگر در مسیر رفع موانع نباشد، بی تردید مشکلات 

بیش از این، خواهد شد.
همانگونه که در جنگ تحمیلی همه از کوچک و بزرگ تا پیر و جوان و زن و 
مرد هرچه در توان داشتن در مسیر هدف متحد خود گماشتند و اجازه ندادند 
امروز هم همه ما مسئول  این دیار به دست دشمنان بی افتد،  از  که وجبی 
هستیم که با توجه به تمامی مشکلاتی که تک به تک ما درگیرش هستیم، 
ولی با یک هدف در مسیر اعتلای ایران اسلامی و شکوفایی اقتصاد ملی با 
توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری، در مسیر حمایت از تولید ملی حرکت 
کنیم؛ حرکتی که نه تنها با شعار بلکه عمل گرایی بزرگی را مطلب و یکدلی 
و همراهی بی مثالی را می خواهد. بیاییم نگاه های خودمان را شفاف کنیم و 
انگشت های اتهام را برای مدتی در جیبمان بگذاریم و یک  دل و یک صدا با 

همدلی، مسیر را برای سرعت دادن به شکوفایی اقتصادی هموار کنیم.
شاید فرای مشکلات بزرگ اقتصادی و تحریم های یکجانبه ایران، بزرگترین 
باید در دوران تحریم هر روز  مشکلات ما خودتحریمی داخلی است؛ چرا 
با مصوبات و قوانین جدید مسیر حرکت توسعه گرای مناطق آزاد را محدود 
کنیم! چرا باید به جای تسریع و تسهیل بخشیدن به امور فعالین اقتصادی 
و سرمایه گذاران فعال در این مناطق، هر روز با محدودیت های جدید باعث 
دلسردی این سرمایه های واقعی مناطق آزاد کشور شویم! بیاییم برای یک 
بار هم که شده با عینک بدبینی به مناطق آزاد نگاه نکنیم؛ فعالیت مناطق 

آزاد در دولت تدبیر و امید شفاف است، کدر نبینیم.
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دبیر  و  رئیس جمهور  مشاور  بانک«  »مرتضی  حکم  با 
»محمدرضا  اقتصادی،  ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی 
عبدالرحیمی« به عنوان »رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
سازمان منطقه آزاد تجاری-صنعتی ماکو« منصوب شد.

مرتضی بانک در این حکم آورده است:
آزاد  مناطق  اداره  چگونگی  قانون  ماده )۶(  استناد  به 
ریاست  اختیار  تفویض  به  توجه  با  و  تجاری- صنعتی 
ارزشمند  تجربیات  و  به سوابق  نظر  و  محترم جمهوری 
و  مدیره  هیات  »رئیس  عنوان  به  ابلاغ  این  موجب  به 
ماکو«  تجاری- صنعتی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 

منصوب می شوید.
حساس  موقعیت  و  کشور  اقتصادی  شرایط  به  عنایت  با 
منطقه آزاد ماکو، از جنابعالی انتظار می رود ضمن ساماندهی 
امور سازمان منطقه آزاد ماکو و انجام هماهنگی های لازم 
به منظور تحقق سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و در 
منظور  به  همسایه  کشورهای  با  تعامل  افزایش  راستای 
برنامه ریزی  موجود،  بالقوه  ظرفیت های  از  بهره مندی 
تولید، صادرات  تسهیل  و  منظور گسترش  به  مدیریت  و 
انتقال  همچنین  و  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاری  و 
فناوری های پیشرفته، حضور فعال در بازارهای منطقه ای 

و  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیر  و  رئیس جمهور  مشاور 
ویژه اقتصادی، »سرپرست معاونت برنامه ریزی« این 

دبیرخانه را منصوب کرد.
مرتضی بانک در حکمی »جعفر آهنگران« را به عنوان 
شورایعالی  دبیرخانه  برنامه ریزی  معاونت  »سرپرست 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادی« منصوب کرد.

در حکم »جعفر آهنگران« آمده است:
به  جنابعالی،  ارزنده  تجارب  و  تعهد  مراتب  به  نظر 
موجب این حکم با حفظ سمت به عنوان »سرپرست 
آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیرخانه  برنامه ریزی  معاونت 
تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی« منصوب می شوید.

پیشنهادی  بودجه  و  برنامه ها  بررسی  برنامه ریزی، 
و  طرح ها  ساماندهی  آزاد،  مناطق  سازمان های 
پروژه های زیربنایی و نظارت عملیاتی بر حسن اجرای 
سالیانه،  و  بلندمدت  برنامه های  سیاست ها،  راهبردها، 
سنجش پیشرفت و موفقیت های مناطق آزاد در قالب 
راه  نقشه  اهداف  تحقق  جهت  در  کمی  شاخص های 
کلان مناطق آزاد از مهم ترین وظایفی است که انجام 
آن با همکاری، همدلی و تعامل اثربخش با همکاران 

با حکم مشاور رئیس جمهور؛ مدیرعامل جدید سازمان منطقه آزاد ماکو منصوب شد

با حکم مشاور رئیس جمهور؛سرپرست معاونت برنامه ریزی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی منصوب شد

نهایت  امور  بهینه  انجام  محترم هیات مدیره سازمان در 
مساعی لازم را معمول دارید.

»محمدرضا عبدالرحیمی« دارای مدرک دکتری مدیریت، 
گرایش کارآفرینی است.

وی تالیف و ترجمه متعدد در حوزه های مختلف ازجمله 
مدیریت  هوایی،  نقل  و  حمل  به  مرتبط  موضوعات 
مناطق  به حوزه  مرتبط  موارد  و  ریزی  برنامه  راهبردی، 

آزاد و ویژه اقتصادی را در کارنامه علمی خود دارد.
عبدالرحیمی  محمدرضا  کاری  سوابق  مهم ترین  از 
می توان به، معاون مدیرکل بین الملل سازمان ایرانگردی 
برنامه ریزی  معاون  و  مدیره  هیات  عضو  جهانگردی،  و 
کشور،  فرودگاه های  تخصصی  مادر  شرکت  نظارت  و 
بهره وری  و  عملکرد  مدیریت  جامع  نظام  کمیته  رئیس 
دائمی  کمیته  اصلی  عضو  کشور،  فرودگا ه های  شرکت 
اقتصادی اتحادیه، مدیر دفتر نظارت و ارزیابی عملکرد، 
مدیر دفتر برنامه ریزی، بودجه و سرمایه گذاری و معاونت 
ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیرخانه  برنامه ریزی 

اقتصادی اشاره کرد.
از وی، غلامرضا سلیمانی مدیریت عامل سازمان  پیش 

منطقه آزاد ماکو را بر عهده داشت.

و جهانی، حمایت از صنایع داخلی به منظور افزایش تولید 
در راستای حمایت از کالای ایرانی و ارتقای سطح اشتغال 
و مشارکت جامعه محلی در برنامه های توسعه و پیشرفت 
منطقه ضمن تعامل و هماهنگی با دبیرخانه شورا، اعضای 

توانمندی  از  بهره گیری  با  و  آزاد  سازمان های مناطق 
نیروهای دلسوز و کارآمد مورد انتظار است.
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هفته نامه اقتصادی، اجتماعی

گفت و گو با نایب رئیس فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

تسری دادن
ثبت سفارش

بهمناطق آزاد

خلاف
قانون

است

عدم تحقق و عده های مدیران 
سازمان منطقه آزاد اروند

گفت و گوی اختصاصی با غلامرضا رجبی مدیرکل گمرک آبادان:

صفحه 7 را بخوانید

امید است با اتکال به خداوند متعال و رعایت اخلاق 
و تقوای الهی با تلاش وافر در خدمتگذاری به نظام 
اهداف  تحقق  مسیر  در  و  اسلامی  جمهوری  مقدس 

دولت تدبیر و امید موفق باشید.
مدرک  دارای  و  دانشگاه  مدرس  آهنگران«،  »جعفر 
انسانی  منابع  توسعه  گرایش  دولتی،  مدیریت  دکتری 

است.
از مهم ترین سوابق کاری جعفر آهنگران می توان به، 
مشاور دبیر در امور مناطق ویژه اقتصادی و مدیریت 
دبیرخانه شورایعالی  اقتصادی  ویژه  مناطق  هماهنگی 

مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اشاره کرد.

صفحه 4 را بخوانید



مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در مراسم گرامیداشت روز خبرنگار تاکید کرد:

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در نشست خبری با حضور سیدرضا صالحی  امیری رئیس کمیته ملی المپیک بیان داشت:

نقشارزشمنداصحابرسانهدربازتابپیشرفتهایکیشدرسطحملیوبینالمللی
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تجلیل  و  خبرنگار  روز  گرامیداشت  مراسم  در 
مرکز  ابن سینا  سالن  در  که  رسانه  اصحاب  از 
شد،  برگزار  کیش  بین المللی  همایش های 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با گرامیداشت 
روز  تبریک  و  رسانه  خاطره شهدای عرصه  و  یاد 
خبرنگار و با اشاره به توانمندی و مسئولیت پذیری 
خبرنگاران و خانواده بزرگ رسانه ای کیش گفت : 
جزیره کیش به دلیل تلاش گسترده مسئولان در 
سال های گذشته، زیرساخت های مناسبی دارد و در 
مسیرتوسعه و تحول، حرکت مستمری داشته است 
منطقه  پیشرفت های  بازتاب  در  رسانه  اصحاب  و 
در سطح ملی و بین المللی نقش ارزشمند و مهمی 

برعهده داشته اند.
غلامحسین مظفری افزود: اطلاع رسانی گسترده به 
هموطنان درخصوص فرصت های سرمایه گذاری و 
مختلف،  بخش های  در  کیش  جزیره  جاذبه های 
آن  حاصل  که  است  خبرنگاران  خطیر  مسئولیت 

رونق جزیره کیش خواهد بود. 
وی با تاکید بر ضرورت اتفاق نظر و همدلی برای 
تحقق اهداف توسعه ای جزیره کیش تصریح کرد: 
مهم این است که با وجود سلیقه و نظرات مختلف، 
همه برای پیشرفت جزیره کیش اتفاق نظر داشته 

و در جهت تحقق آن تلاش کنیم.
از  استفاده  ارزشمند  آثار  به  اشاره  با  دکتر مظفری 
بخش های  در  افراد  خلاقانه  ایده های  و  نظرات 
اصحاب  نظرات  و  ایده ها  از  گفت:  جامعه  مختلف 
با  که  داریم  اطمینان  و  می کنیم  استقبال  رسانه 
خبرنگاران  تازه  ایده های  و  تجارب  از  بهره مندی 
و  توسعه  برای  خوبی  راهکارهای  به  می توان 

پیشرفت جزیره دست یافت.
جمعه  امام  حسن زاده  والمسلمین  الاسلام  حجت 
بیانیه  کیش نیز نقش اصحاب رسانه برای تحقق 
گام دوم انقلاب را محوری و مهم خواند و گفت : 
تولید علم و ترویج فرهنگ زندگی ایرانی- اسلامی 

انقلاب  دوم  گام  بیانیه  اصلی  محورهای  ازجمله 
قلم  ظرافت  و  هنرمندی  درایت،  با  که  است 
ترویج  و  شده  تقویت  جامعه  سطح  در  خبرنگاران 

می یابد.
را  جامعه  علمی  بنیه  تقویت  کیش  جمعه  امام 
کشور  در  قدرت  حفظ  موثر  راهکارهای  از  یکی 
برشمرد و اظهار داشت: نهادینه شدن علم اندوزی و 
پژوهش محوری، حرکت کشور را در مسیر توسعه 

تضمین می کند.
کرد:  تاکید  حسن زاده  والمسلمین  الاسلام  حجت 
با  باید  و  هستند  جامعه  فرهیخته  قشر  خبرنگاران 
ترویج  برای  خود  تخصص  و  ذکاوت  هوشمندی، 
جامعه ای  تحقق  و  ایرانی- اسلامی  زندگی  سبک 

آبرومند و بانشاط تلاش کنند.
همچنین سعید پورعلی معاون فرهنگی و اجتماعی 
اینکه  به  اشاره  با  کیش  آزاد  منطقه  سازمان 
خبرنگاری، حرفه ای سخت و حساس است که در 
عصر حاضر فعالیت شهروند خبرنگاران غیرحرفه ای 
در فضای مجازی نیز آن را سخت تر کرده است ، 
از  را  جامعه  در  تعامل  و  گفتگو  فضای  ایجاد 

مهم ترین مسئولیت های اصحاب رسانه برشمرد و 
اظهار داشت: خبرنگاران ، نظرات و انتقادها مردم را 
به مسئولان منتقل کرده و حلقه ارتباطی مردم و 

مسئولان هستند.
وی با اشاره به اینکه برای کسب اطلاع از مسائل 
اخبار  از  گردشگران  و  ساکنان  نظرات  و  روزمره 
سیمای  و  صدا  و  سایت ها  روزنامه ها،  در  مندرج 
مدیرعامل  گفت :  می کند،  استفاده  کیش  مرکز 
دارند  فراوان  تاکید  نیز  کیش  آزاد  منطقه  سازمان 
ارتباط  مردم  با  رسانه ها  طریق  از  مسئولان  تا 
تنگاتنگ برقرار کرده و نظرات و خواسته های آنان 

را جویا شوند.
ارزشمندی  فرصت  را  تعامل  فضای  این  پورعلی 
برای اصحاب رسانه عنوان کرد تا در ایجاد زمینه 
پیشرو  تصمیم سازی،  فضای  در  مردم  مشارکت 

باشند.
منطقه  سازمان  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
آزادکیش با استقبال از نگاه منتقدانه اصحاب رسانه 
گفت : نقد سالم و منصفانه ما را در شناخت ضعف ها 

و تقویت نقاط قوت کمک می کند.

وی افزود: فعالیت انتقادی اصحاب رسانه افزایش 
کارآمدی و بهره وری و ارتقاء سطح خدمات را به 

دنبال خواهد داشت.
پرنشاط  فضای  کرد  امیدواری  ابراز  پور علی  دکتر 
مسئولیت  افزایش  ضمن  کیش  جزیره  رسانه ای 
اجتماعی، فضای گفتمان جامعه را تقویت کرده و 
حرکت جزیره کیش در مسیر توسعه را تسهیل کند.

نیز  رسانه  و  خبر  عرصه  اساتید  از  محکی  دکتر 
موضوع  باطرح  که  بود  مراسم  این  سخنرانان  از 
راهکارهای  آبرومند،  جامعه  و  عاشقانه  خبرنگاری 
فعالیت موثر در عرصه رسانه و تلاش برای حفظ 
و ارتقاء شان جامعه اسلامی، مطالب ارزشمندی را 

عنوان کرد.
وی خبرنگاران را نخبگان و زبان گویای جامعه خواند 
نخبگان  و  شخصیت ها  تخریب  متاسفانه  افزود:  و 
علمی، فرهنگی و ورزشی یکی از مسائلی است که 
در سال های اخیر شاهد بروز آن در جامعه هستیم 
تقویت فضای فرهنگی و  با  باید  و اصحاب رسانه 
ترویج اخلاقیات گفتمان، قالب جامعه را به سمت 

حفظ آبروی افراد و ارتقاءشان جامعه سوق دهند.
جامعه  یک  نمونه  را  کیش  جزیره  محکی  دکتر 
گفت :  و  کرد  عنوان  آبرومند  و  استاندارد  شهری 
فضای فرهنگی و دینی جزیره کیش بسیار مطلوب 
است و خبرنگاران جزیره کیش می توانند با درایت 
نادرست،  نگرش های  تصحیح  ضمن  تخصص،  و 
به فضای فعالیت های اجتماعی و اقتصادی جزیره 
فرصت های  و  زیبا  جزیره  این  معرفی  در  کیش، 
و  گردشگری  صنعت  توسعه  برای  آن  ارزشمند 

رونق اقتصادی کشور سهیم باشند.
این مراسم، اصحاب  پایان  به ذکر است، در  لازم 
رسانه جزیره کیش در فضای همدلانه و صمیمی 
گرفتن  و  خبرنگار  روز  بود  یاد  کیک  بریدن  با 
این  مسئولان ،  جمع  در  یادگاری  عکس های 
مناسب ارزشمند فرهنگی را جشن گرفتند.            

کیش

اخبار منطقه آزاد کیش

جزیره  تابستانی  جشنواره  گردشگران 
یک  شدن  برنده  شانس  هفته  هر  کیش 
و  نقدی  جایزه  صدها  و  خودرو  دستگاه 

غیرنقدی ارزنده را دارند.
برای برگزاری هرچه با شکوه تر جشنواره 
مفرح  و  شاد  فضایی  ایجاد  و  تابستانی 
متنوعی  برنامه های  گردشگران،  برای 
برگزار  کیش  جزیره  مختلف  نقاط  در 

می شود.
هر  تابستانی  جشنواره  برگزاری  مدت  در 
اجرای  با   22 تا  صبح  ساعت 10  از  روز 
فرودگاه  در  شاد  برنامه های  و  موسیقی 
استقبال  گردشگران  از  کیش  بین المللی 

می شود.
در جنگ های شاد شبانه هم که هر شب 
شهر  تالار  در  دقیقه  سی  و  ساعت 22 
شاد  برنامه های  بر  علاوه  می شود،  آغاز 
مختلف  گروه های  برای  گننده  سرگرم  و 
غیرنقدی  و  نقدی  جوایز  اهدای  و  سنی 
به  نیز  15گردشگر  گردشگران،  به 
قرعه کشی  در  شرکت  برای  قرعه  قید 
پژو 206  خودرو  دستگاه  یک  هفتگی 
دستگاه  هفت  هر  می شوند.  انتخاب 
هفت  برای  نیز  پژو 206  خودروهای 
شده  خریداری  تابستانی  جشنواره  هفته 

هستند. تحویل  آماده  و 
نخستین  کشی  قرعه  است،  گفتنی 
امسال  تابستانی  جشنواره  خودروی 
چهارشنبه دوم مرداد در تالار شهر برگزار 
گردید و پس از پایان مراسم، این خودرو 
جشنواره  شانس  خوش  برنده  به  پژو 206 

داده شد. تابستانی کیش تحویل 
خدمات  از  بهره برداری  جهت  در  امسال 
نوین الکترونیکی و بسترسازی جزیره کیش 
به عنوان شهر هوشمند، امکان شرکت در 
دو  به  الکترونیکی  صورت  به  قرعه کشی 
روش ارسال پیامک به سامانه 10000934 
فراهم  آی کیش  اپلیکیشن  به  مراجعه  یا  و 

شده است.
قرعه کشی  مراسم  در  شب  هر  همچنین 
تالار شهر 15نفر ازگردشگران نیز به قید 
قرعه کشی  در  شرکت  کاندیدای  قرعه، 
برج های  در  آپارتمان  دستگاه  بزرگ یک 
طلایی کیش به ارزش یک و نیم میلیارد 
در  کشی  قرعه  این  می شوند.  تومان 
برگزار  تابستانی  اختتامیه جشنواره  مراسم 

می گردد.
50گیگ  اینترنت  هدیه  3کارت  اهدا 
مراکز  بلیت  اهدای  تله کیش،  شرکت 
گردشگری و تفریحی کیش و جوایز ویژه 
متنوعی  بخش های  از  کیش،  ساکنان 
شاد  جنگ های  در  شب  هر  که  است 
می شود  اجرا  کیش  شهر  تالار  در  شبانه 
استان های  هموطنان  خوب  استقبال  با  و 
کیش  جزیره  ساکنان  و  کشور  مختلف 

است. همراه 
تالار شهر  در  این جنگ های شاد  اجرای 
توانمند  مجری  شهریاری  محمود  را 
بخش  در  و  دارد  عهده  بر  کشورمان 
مطرحی  هنرمندان  نیز  برنامه  طنز 
مسلمی  علیرضا  گوران،  سامان  چون 
و  شاد  برنامه های  حسینی  سیروس  و 
و  گردشگران  برای  کننده ای  سرگرم 

می کنند. اجرا  ساکنان 
شکلات  عمو  و  نرگس  خاله  همچنین 
در  نیز  کودکان  محبوب  چهره های  از 
در  تابستانی  جشنواره  برگزاری  طول 
حضور  شهر  تالار  شبانه  شاد  جنگ های 

دارند.
موسیقی  برنامه های  روزانه  اجرای 
و  تجاری  مراکز  در  ایرانی  اقوام  آئینی 
گردشگری کیش و نورافشانی که هر شب 
ساحلی  نوار  در  دقیقه  سی  و  ساعت 22 
برنامه های است  از دیگر  برگزار می شود، 
جزیره  شهری  فضای  شادی  و  نشاط  که 

کیش را دوچندان می کند.
تابستانی  جشنواره  است،  ذکر  به  لازم 
ولادت  با  همزمان  و  20تیر  از  کیش 
امام  الحجج  ثامن  حضرت  سعادت  با 
رضا)ع( آغاز شده و تا 8شهریورماه ادامه 

خواهد داشت.

جوایز ارزنده و برنامه های شاد 
در جشنواره تابستانی کیش

با  گفت:  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
زیرساخت ها،  تکمیل  و  ورزشی  دیپلماسی  تقویت 
ورزشی  تیم های  میزبانی  پایگاه  به  کیش  جزیره 

مطرح بین المللی در منطقه تبدیل می شود.
مظفری  دکتر  حضور  با  که  خبری  نشست  در 
معاونان  و  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
صالحی امیری  سیدرضا  سازمان،  این  مدیران  و 
داورزنی  محمدرضا  المپیک،  ملی  کمیته  رئیس 
وزارت  و حرفه ای  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون 
مظاهری  محمدمهدی  دکتر  جوانان،  و  ورزش 
رئیس موسسه فرهنگی اکو و جمعی از مسئولان 
کشوری و اصحاب رسانه با هدف بررسی شرایط 
مسابقات  برگزاری  برای  کیش  جزیره  میزبانی 
در  میانه،  آسیای  و  اکو  عضو  کشورهای  ورزشی 
شد،  برگزار  کیش  بین المللی  همایش های  مرکز 
بر  تاکید  با  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
برای  ورزشی  دیپلماسی  به  جدی  توجه  ضرورت 
کیش  جزیره  اقتصادی  رونق  و  همگون  توسعه 
سال ها  طول  در  که  تلاش هایی  با  کرد:  بیان 
در جزیره کیش  زیرساخت های لازم  ایجاد  برای 
خوب  امکانات  با  منطقه  این  امروز  شده ،  انجام 
نقل  و  حمل  فرودگاهی،  مختلف  زمینه های  در 
ورزشی  مجموعه های  و  اقامتی  اماکن  هوایی، 
تدارکاتی  دیدارهای  برگزاری  پایگاه  به  می تواند 
و تمرینی تیم های مطرح ورزشی جهان در منطقه 

تبدیل شود.
ایجاد  برای  سازمان  این  جدی  عزم  از  مظفری 
و  امکانات  تکمیل  و  توسعه  ورزشی،  کمپ های 
بازسازی فضاهای ورزشی در جزیره کیش خبر داد 
سازمان  بین  شده  امضا  تفاهم نامه  طبق  افزود:  و 
منطقه آزاد کیش و موسسه همکاری های فرهنگی 
ورزشی  مسابقات  برگزاری  پیشنهاد  طرح  و  اکو 
می کنیم  تلاش  و  آماده ایم  ما  کیش،  در  اکو  جام 
میزبان  موجود،  ظرفیت های  تمام  از  استفاده  با 

شایسته ای برای کشورهای عضو اکو باشیم .
در  کیش  جزیره  موفق  کارنامه  به  اشاره  با  وی 
میزبانی از چندین رویداد بزرگ ورزشی بین المللی 
و همایش های علمی، فرهنگی و اقتصادی در این 
منطقه ابراز امیدواری کرد: برگزاری مسابقات جام 
جزیره  پررنگ تر  حضور  آغاز  نقطه  کیش،  در  اکو 
بین المللی  رویدادهای  از  میزبانی  کیش در عرصه 

ورزشی باشد.
آزاد  منطقه  سازمان  اینکه  بیان  با  مظفری  دکتر 
بخش  سرمایه گذاران  توان  و  همکاری  از  کیش 
پیشرفته  و  جدید  فضاهای  ایجاد  برای  خصوصی 
ورزشی در منطقه نیز استفاده می کند، گفت: آب و 
هوای مطلوب جزیره کیش در بیشتر فصول سال، 
این جزیره  امنیت  و  آرامش  و  زیبا  دریا و سواحل 
زیبا، فرصت ارزشمندی است تا با تقویت فعالیت در 
حوزه ورزش و رشد گردشگری ورزشی در کیش، 

به پیشرفت اقتصادی کشور نیز کمک کنیم.
دکتر صالحی امیری نیز با بیان اینکه در سال های 
اخیر دیپلماسی فرهنگی و ورزشی در کشور مغفول 
به  می تواند  کیش  جزیره  تاکیدکرد:  است،  مانده 
تبدیل  پایگاه دیپلماسی فرهنگی و ورزشی کشور 

شود.
و  المپیک  ملی  کمیته  مسیر  این  در  افزود:  وی 
تقویت  جهت  در  تا  هستند  آماده  ورزش  وزارت 
دیپلماسی ورزشی و تبدیل جزیره کیش به قطب 
آزاد  منطقه  با سازمان  ورزشی کشور،  فعالیت های 

جزیره کیش، قطب دیپلماسی فرهنگی ، هنری و ورزشی کشور

رسانه ای و تبلیغاتی دشمنان ، میزبانی از رویداد های 
فراهم  را  ارشمندی  فرصت  ورزشی،  بین المللی 
می کند تا هویت و پیشینه غنی فرهنگی و تاریخی 

ایران اسلامی در سطح بین المللی معرفی شود.
رویدادهای  از  میزبانی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
از  یکی  کشور،  مختلف  نقاط  در  بین المللی 
راهکارهای وزارت ورزش و جوانان برای استفاده 
معرفی  و  کشور  مختلف  استان های  ظرفیت  از 
جاذبه های تاریخی و فرهنگی آنها به گردشگران 
ظرفیت  یک  کیش  جزیره  گفت:  است؛  خارجی 

زیرساخت های  مدد  به  که  است  ملی  ارزشمند 
نداشتن  نیاز  ازجمله  مختلفی  مزایای  و  مناسب 
می تواند  خارجی،  گردشگران  برای  روادید  به 
پل ارتباطی ما با دنیا باشد و به مهم ترین پایگاه 
منطقه  در  ورزشی  بین المللی  تیم های  حضور 

مبدل شود.
وی میزبانی از مسابقات جام اکو و دیگر رویدادهای 
خوبی  فرصت  را  کیش  جزیره  ورزشی  بین المللی 
برای مطرح شدن کیش در سطح بین المللی عنوان 
کرد و اظهار داشت: برگزاری رقابت های ورزشی و 
میزبانی از کشورهای عضو اکو و یا سایر تیم های 
اجتماعی  نشاط  و  کار  و  کسب  فضای  خارجی ، 
اقتصادی  رونق  موجب  و  کرده  تقویت  را  کیش 

منطقه می شود.
وزارت  حرفه ای،  و  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون 
میزبانی  برای  اینکه  بر  تاکید  با  جوانان  و  ورزش 
از تیم های خارجی و برگزاری رویدادهای ورزشی 
مطرح بین المللی باید زیرساخت های لازم در کیش 
بازسازی  ورزشی  فضاهای  برخی  و  شده  تقویت 
مسابقات  دوره  نخستین  برای  کرد:  تصریح  شود 
جام اکو، سه یا چهار رشته محدود مانند سوارکاری، 
و ورزش های سالنی را در نظر داریم و در دوره های 

بعد این رشته ها افزایش خواهد یافت.

کیش همکاری کنند.
رئیس کمیته ملی المپیک با تاکید بر اینکه جزیره 
کیش ظرفیت ها و زیرساخت های بسیار خوبی دارد، 
و  زیرساخت ها  این  تقویت  با  کرد:  امیدواری  ابراز 
بازسازی فضاهای ورزشی، برگزاری مسابقات جام 
اکو به میزبانی جزیره کیش نقطه عطفی در رونق 

تعاملات بین المللی جزیره کیش باشد.
ورزشی  تقویم  کشورها  بیشتر  اینکه  بیان  با  وی 
المپیک  رقابت های  برای  و  کرده  تکمیل  را  خود 
آماده می شوند، گفت: برای قطعی شدن برگزاری 
مسابقات جام اکو در کیش، باید 6کشور از 10عضو 
اعلام  ورزشی  رویداد  این  در  شرکت  برای  اکو 

آمادگی کنند.
مشترکی  تفاهم نامه  کرد  پیشنهاد  صالحی امیری 
بین کشورهای عضو اکو درخصوص مسابقات جام 
هفته  دو  تا  و  شده  تنظیم  کیش  در  اکو  فرهنگی 
تمامی  نظر  اعلام  و  بررسی  برای  نشستی  آینده 
اعضای اکو درخصوص زمان و رشته های مختلف 
برگزار  کیش  جزیره  یا  و  تهران  در  مسابقات  این 

شود.
جزئیات  نهایی،  جمع بندی  از  پس  افزود:  وی 
و  تعیین  کیش  جزیره  در  مسابقات  این  برگزاری 

اعلام می شود.
موسسه  رئیس  مظاهری  محمد مهدی  دکتر 
خوب  استقبال  از  اکو  اقتصادی  همکاری های 
مسابقات  در  شرکت  برای  اکو  عضو  کشورهای 
ایران و جزیره کیش خبر داد و گفت:  ورزشی در 
ورزش ازجمله مقوله های مورد توجه در فعالیت های 
و  موسسه  این  تفاهم نامه  در  و  است  اکو  موسسه 
سازمان منطقه آزاد کیش هم بر استفاده بهینه از 
فعالیت های  توسعه  جهت  در  موجود  ظرفیت های 

حوزه ورزش در کیش تاکید شده است.
هاکی،  سوارکاری ،  رشته  چهار  پیشنهاد  با  وی 
اسکواش و فوتسال به عنوان رشته های نخستین 
ابراز  کیش،  در  اکو  جام  ورزشی  مسابقات  دوره 
امیدواری کرد این مسابقات با خردجمعی و تعامل 
در  نقطه عطفی  و همکاری همه دست اندرکاران، 

رونق فعالیت های ورزشی بین المللی کیش باشد.
وزارت  حرفه ای،  و  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون 
ورزش و جوانان نیز در این نشست، ورزش را زبان 
داشت:  اظهار  و  خواند  جهان  ملت های  مشترک 
برای  تلاش  و  زیرساخت ها  توسعه  با  کشورها 
ارتقاءسطح خدمات ورزشی و توان تخصصی خود 
در رشته های مختلف تلاش می کنند با میزبانی از 
تیم های بین المللی، هویت و فرهنگ کشور خود را 

به دنیا معرفی کنند.
تلاش های  وجود  با  گفت:  داورزنی  محمدرضا 



اخبار منطقه آزاد انزلی

نخستین کنگره ملی مدیریت راهبردی در 
ورزش و سومین کنگره ملی دستاوردهای 
به همراه  علوم ورزشی و سلامت کشور 
اولین نمایشگاه ملی تجهیزات و فناوری 
همایش ها  مرکز  در  سلامت  و  ورزش 
برپا  انزلی  آزاد  منطقه  نمایشگاه های  و 

می شود.
وزارت  گیلان،  دانشگاه  همکاری  با 
المپیک  ملی  کمیته  جوانان،  و  ورزش 
لغایت  ۳۰مرداد  از  گیلان،  استانداری  و 
اول شهریورماه منطقه آزاد انزلی میزبان 
کشور  ورزش  حوزه  در  ملی  رویداد  سه 
کارآفرینی  توسعه  محوریت  با  که  است 
گردشگری  و  ورزشی  گردشگری  و 
منطقه  ظرفیت های  به  توجه  با  سلامت 
انزلی، استان گیلان و کشورمان، از  آزاد 
کارآفرینان  مردم نهاد  سازمان های  سوی 
کاسپین  ورزش  نام آوران  و  پیشرو  جوان 

برپا می گردد.
و  ورزشی  فیزیولوژی  اساس،  این  بر 
تغذیه، آسیب شناسی ورزشی و حرکات 
روانشناسی  و  حرکتی  رفتار  اصلاحی، 
ورزشی،  بیومکانیک  و  ورزشی 
ملی  کنگره  سومین  اصلی  محورهای 
سلامت  و  ورزشی  علوم  دستاوردهای 
مدیریت  و  می دهد  تشکیل  را  کشور 
ورزش،  در  کارآفرینی  و  بازاریابی 
فراغت،  اوقات  و  ورزشی  گردشگری 
مدیریت  ورزشی،  رویدادهای  مدیریت 
رسانه های  مدیریت  و  ورزشی  اماکن 
کنگره  نخستین  محورهای  نیز  ورزشی 
را  ورزش  در  راهبردی  مدیریت  ملی 
سازمان  همکاری  با  که  برمی گیرد  در 
منطقه  میزبانی  به  و  انزلی  آزاد  منطقه 

می شود. برگزار 
بنا بر این گزارش، در این دو کنگره علمی 
از مقالات برتر ارجاع شده به هیات علمی 
از  تعدادی  و  آمد  به عمل خواهد  تجلیل 
به  کنگره ها  برگزاری  طول  در  مقالات 

صورت سخنرانی و پوستر ارائه می شود.
جنبی  بخش های  مهم ترین  ازجمله 
اولین  برگزاری  مزبور،  رویدادهای 
نمایشگاه ملی تجهیزات و فناوری ورزش 
و سلامت است که با حضور شرکت های 
تولید کننده محصولات ورزشی، پزشکی 
داخلی  فعال  تولیدکنندگان  و  ورزشی 
و  نمایشگاه ها  مرکز  در  حوزه  این  در 
برقرار  انزلی  آزاد  منطقه  همایش های 

می باشد. 
ورزش  بزرگ  همایش  دیگر،  سوی  از 
بانوان، برگزاری ۱۲کارگاه  همگانی ویژه 
علمی و تخصصی در حوزه علوم ورزش 
پیشکسوت  اساتید  از  قدردانی  همراه  به 
از  تعدادی  از  تجلیل  و  ورزشی  علوم 
قهرمانان امید المپیک از دیگر بخش های 
جنبی این مجموعه رویداد علمی-ورزشی 

عنوان شده است.
گفتنی است، علاوه بر اداره کل ورزش و 
جوانان استان و پژوهشکده تربیت بدنی 
تحقیقات  علوم  وزارت  ورزشی  علوم  و 
ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  فناوری،  و 
میراث  پرورش،  و   آموزش  اسلامی، 
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
استان  صنعتی  شهرک های  شرکت  و 
همکاری  رویدادها  این  در  نیز  گیلان 

دارند.

میزبانی
 منطقه آزاد انزلی 
از بزرگترین رویداد
 علمی ورزشی کشور

با حضور ۱۲۰فعال رسانه ای گیلان صورت گرفت:

توافقنامه همکاری سازمان منطقه آزاد انزلی و دانشگاه شهید بهشتی منعقد شد:

برگزاری آیین نکوداشت روز خبرنگار در منطقه آزاد انزلی
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در آیین پاسداشت روز خبرنگار سازمان منطقه 
آزاد انزلی، از پیشکسوتان رسانه گیلان زمین 
مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس  توسط 

سازمان تجلیل به عمل آمد.
از  زیادی  تعداد  حضور  با  که  مراسمی  در 
تالار  در  گیلان  استان  رسانه ای  فعالین 
دکتر  شد،  برگزار  انزلی  آزاد  منطقه  فرهنگی 
رضا مسرور، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
تغییرات رخ داده در  به  اشاره  با  این سازمان 
اظهار  گذشته،  سال  ظرف شش  منطقه  این 
در  انزلی  آزاد  منطقه  موفقیت های  داشت: 
پروژه های  و  مقاومتی  اقتصاد  شاخص های 
این  پرسنل  تلاش های  سایه  در  عمرانی 
سازمان، همراهی نهادها و رسانه های استان 

تحقق یافته است.
وی با گرامیداشت یاد و خاطره شهید محمود 
به اصحاب رسانه و  را  صارمی، روز خبرنگار 
نقش  به  اشاره  با  و  گفت  تبریک  خبرنگاران 
رسانه ها در آگاهی بخشی به افکار عمومی و 
جامعه تصریح کرد: در شرایط جنگ اقتصادی، 
بر ظرفیت ها و  با تکیه  رسانه های کشورمان 
تخصص خود، از نقش محوری در مسیر عبور 

از این برهه خاص برخوردار می باشند.
سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس 
را  روز  این  نکوداشت  انزلی  آزاد  منطقه 
جایگاه  از  تا  کرد  قلمداد  ارزشمندی  فرصت 
صادقانه  تلاش های  و  زحمات  از  و  معنوی 

و  اطلاع رسانی  مسیر  در  رسانه  اصحاب 
آید  عمل  به  تقدیر  جامعه  به  بخشی  آگاهی 

در  جامعه  دیده بانان  خبرنگاران،  افزود:  و 
میسر هدایت افکار عمومی نقش مهمی ایفا 

و  انتظارات  دقیق  شناخت  طریق  از  و  کرده 
نیازهای مردم و انتقال دوسویه آن بین مردم 
و مسئولین نقش مهمی در تعالی کشور ایفا 
و  آگاهی  شاخص های  ارتقاء  و  نموده اند 
رسانه ها  ارزشمند  مساعی  مرهون  شفافیت 
است؛ موضوعی که موجبات گسترش اعتماد 
در سطح  امید  روحیه  تعمیق  و  ملی  وفاق  و 

جامعه می شود.
وی تصریح کرد: با عنایت به جایگاه رسانه ها 
در  رویدادها،  و  اخبار  کننده  منتشر  عنوان  به 
بررسی کارشناسانه عملکرد نهادها و گسترش 
محوری  نقش  از  خبرنگاران  عمومی؛  آگاهی 
به  و  پایدار  توسعه  اهداف  به  دستیابی  در 
ایران ۱۴۰۴  توسعه  چشم انداز  سند  افق  ویژه 

برخوردار می باشند.
زحمات  از  تجلیل  با  مسرور  رضا  دکتر 
پیشکسوتان عرصه خبر استان گیلان، افزود: 
بازنشر  کنار  در  رسانه ها  همکاری  و  تعامل 
آزاد  منطقه  توانمندی های  و  رویدادها  اخبار، 
انزلی قابل تقدیر است و بی شک رسانه های 
استان نقش موثری در بازشناسی فرصت ها و 
مسیر  در  منطقه  این  روی  پیش  چالش های 
تحقق اهداف ترسیم شده، ایفا خواهند نمود.

لوح  اهدای  با  مراسم  این  در  است،  گفتنی 
تقدیر و بسته فرهنگی از زحمات ۱۲۰خبرنگار 
به  استان گیلان تجلیل  فعال حوزه رسانه  و 

عمل آمد.

هیات  رئیس  مسرور  رضا  دکتر  امضاء  با 
آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  و  مدیره 
رئیس  صدوق  سیدحسن  دکتر  و  انزلی 
همکاری  توافقنامه  بهشتی،  شهید  دانشگاه 

میان این دو نهاد منعقد شد.
در  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
این جلسه، توسعه همکاری با دانشگاه های 
مطرح کشور را از اولویت های اصلی سازمان 
به  با عنایت  افزود:  و  بیان کرد  متبوع خود 
کشور،  علمی-دانشگاهی  فضای  در  اینکه 
گیلان و منطقه آزاد انزلی از جایگاه ویژه ای 
را  خود  سازمان  آمادگی  است،  برخوردار 
این  شدن  عملیاتی  مسیر  در  تسریع  جهت 
کار  به  شروع  و  دانشجو  جذب  و  توافقنامه 

واحد دانشگاهی اعلام می دارم.

و  مدیره  هیات  رئیس  مسرور  رضا  دکتر 
در  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
روز  مردادماه،  هفدهم  رسیدن  فرا  پیامی 
تبریک  رسانه  حوزه  فعالین  به  را  خبرنگار 

گفت. 
دوران  در  است:  آمده  چنین  پیام  این  در 
قدرت  و  قدرت  یعنی  »رسانه«  معاصر 
یکی  عنوان  به  جامعه  آگاهی  و  دانش  در 
متبلور  توسعه  شاخص های  مهم ترین  از 
جایگاهی  به  عنایت  با  نتیجه  در  می شود. 
که اصحاب رسانه در بازنشر اخبار در قالب 
مهم ترین منبع تجزیه و تحلیل کارشناسان 
و بررسی عملکرد دولتمردان برعهده دارند، 
خبرنگاران از نقش محوری در دستیابی به 
سند  افق  ویژه  به  و  پایدار  توسعه  اهداف 
برخوردار  ایران ۱۴۰۴  توسعه  چشم انداز 

می باشند.
محمود  »شهید  شهادت  روز  انتخاب 
روز  »نکوداشت  منظور  به  صارمی« 

شعبه دانشگاه شهید بهشتی در منطقه آزاد انزلی راه اندازی می شود

پیام تبریک مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی به مناسبت روز خبرنگار

تعامل سازنده در مسیر ارائه خدمات آموزشی 
و  بین المللی  در سطح  دانشگاه  پژوهشی  و 
کار  به  انزلی  آزاد  منطقه  محدوده  در  ملی 

خواهند گرفت.
بر این اساس، علاوه بر ایجاد شعبه دانشگاه 
اجرای  انزلی،  آزاد  منطقه  در  بهشتی  شهید 
مورد  تحقیقاتی–کاربردی  پروژه های 
برگزاری  انزلی،  آزاد  منطقه  سازمان  نیاز 
سمینارها، دوره های تخصصی و کارگاه های 
دانشجویان  پذیرش  آموزشی کوتاه مدت و 
از  مختلف  مقاطع  در  غیرایرانی  و  ایرانی 
مهم ترین محورهای این توافقنامه می باشد.

آزاد  منطقه  سازمان  تعهدات  مهم ترین 
شامل  توافقنامه  اجرای  مسیر  در  انزلی 
برای  کافی  و  مناسب  فضای  تخصیص 

جبهه  طلایه داران  عنوان  به  که 
دانش،  از  بهره گیری  با  بخشی،  آگاهی 
خود،  صادقانه  و  گویا  زبان  بینا،  چشمان 

آموزشی  فضای  به  دانشگاه  اولیه  نیاز  رفع 
راه اندازی  تجهیز  برای  کمک  اداری،  و 
آزمایشگاه ها، کارگاه ها و مراکز تحقیقاتی در 
شعبه دانشگاه جهت بهره برداری مشترک و 
سازمان جهت  تاسیسات  گذاردن  اختیار  در 
چارچوب  در  تحقیقاتی  پایلوت های  انجام 

ضوابط و مقررات عنوان شده است.
توافقنامه همکاری سازمان منطقه آزاد انزلی و 
دانشگاه شهید بهشتی در هشت ماده و ۲۵بند 

به مدت ۵سال میان طرفین برقرار می باشد.
مرکز  سه  هم اکنون  است،   ذکر  به  لازم 
آموزش عالی با جذب بیش از ۵۰۰۰دانشجو 
علوم  مهندسی،  فنی  مختلف  رشته های  در 
آزاد  منطقه  محدوده  در  پزشکی  و  انسانی 

انزلی مشغول به فعالیت می باشند.

جامعه  بخشی  آگاهی  مسیر  در  مسئولانه 
برمی دارند. گام 

خبرنگاران،  ارزشمند  مساعی  از  اینجانب 
عرصه  فعالین  تمامی  و  روزنامه نگاران 
پوشش  در  کشوری  و  استانی  رسانه 
مسائل  به  موشکافانه  نگاه  و  موفقیت ها 
و  نموده  قدردانی  انزلی  آزاد  منطقه 
را در مسیر  توفیق روزافزون شما عزیزان 
و  بی طرفانه  دقیق،  صحیح،  اطلاع رسانی 
اخبار  ویژه  به  و تحولات،  رویدادها  سریع 
منان  خداوند  از  منطقه  این  با  مرتبط 

دارم. مسئلت 
آزاد  منطقه  سازمان  دستیابی  بی تردید 
در  اخیر  های  سال  موفقیت های  به  انزلی 
حوزه های اقتصاد مقاومتی، صادرات، جذب 
شرکت های  حضور  خارجی،  سرمایه گذار 
سطح  ارتقاء  و  دانش بنیان  و  فناور  نوآور، 
همراهی  مرهون  توسعه ای،  شاخص های 

اصحاب رسانه است.

اظهار  با  نیز  بهشتی  شهید  دانشگاه  رئیس 
سازمان  همکاری  به  نسبت  خوشحالی 
پردیس  ایجاد  مسیر  در  انزلی  آزاد  منطقه 
توسعه  برای  داشت:  اظهار  دانشگاهی، 
شهید  دانشگاه  بین المللی  همکاری های 
حائز  دانشگاهی  واحد  این  ایجاد  بهشتی، 
دلیل  به  انزلی  آزاد  منطقه  و  است  اهمیت 
مناسب،  زیرساخت های  قانونی،  مزیت های 
متمایز  ویژگی های  و  تهران  به  نزدیکی 
استان گیلان از فرصت های خوبی برای این 

همکاری، بهره مند می باشد.
منظور  به  فوق  توافقنامه  است،  گفتنی 
در  بهشتی  شهید  دانشگاه  شعبه  تاسیس 
منطقه آزاد انزلی میان دو طرف امضاء شد 
که براساس آن، طرفین تلاش خود را جهت 

ایران  رسمی  تقویم  در  خبرنگار« 
جانفشانی های  بر  است  تاکیدی  اسلامی، 
قلم،  صاحبان  و  رسانه  عرصه  فعالین 
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گفت و گو:
حسین مرادی

در  که  می گذرد  ایران  در  آزاد  مناطق  تشکیل  از  30سال  به  نزدیک 
هدف  با  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله  مرحوم  درایت  با  سازندگی  دوران 
با ماموریت ورود فناوری و  آزاد جهانی  اقتصاد  به  اقتصاد کشور  اتصال 
تکنولوژی روز دنیا به ایران اسلامی، اولین منطقه آزاد ایران در جزیره 
کیش شکل گرفت. امروز با گذشت سال ها و تلاش و ممارست متولیان 
امر و همچنین فعالین اقتصادی و سرمایه گذاران این مناطق که به باور 
همگان صاحبین اصلی این مناطق هستند، هشت منطقه آزاد فعال، پویا 
و کارآمد در کشور وجود دارند که علاوه بر کارکردها و اهداف اولیه، در 
قد  تمام  بحران می شود،  دچار  عزیز  ایران  که  امروز  روزگاری همچون 
به یاری وطن آمده و با همه ظرفیت و مزیتی که در خود جای داده اند، 
سعی در عبور دادن کشور از مسیر پرتلاطم و پیچیده موانع داشته تا این 
خاک عشاق را به سلامت به سر منزل مقصود برسانند که همانا با نگاه 
به تجربیات گذشته در ده های قبل، شاهد هستیم که بهترین راهبرد و 

محل تنفس برای مواقع تنگ و خطیر هستند.
اما این ناجیان همیشگی، سالیان سال بی یاور و همراه با انبوهی از اتهامات 
و موانع دست به گریبان بودند، تا اینکه کمتر از یک سال پیش فراکسیون 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در مجلس شورای اسلامی تشکیل که به 
گذشته  سال های  اتفاقات طی  مبارک ترین  و  شیرین ترین  از  یکی  حق 
بوده و خوشبختانه اعضای فهیم و فعال این فراکسیون با آگاهی و کاملا 
دلسوزانه در این روزهای سخت به کمک مناطق آزاد آمده اند تا با حمایت 

از این مناطق، پشتیبانی قوی و محکم برای کشور عزیزمان باشند.
با دکتر ناصر شریفی نماینده مردم خوب غرب استان  به همین منظور 
به  اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  فراکسیون  رئیس  نایب  و  هرمزگان 
و  اقدامات  و  فراکسیون  این  درخصوص  ایشان  با  تا  نشستیم  گفت و گو 
اهداف آن صحبت کنیم که ماحصل این مصاحبه را در ذیل می خوانید.   

چگونه  را  کشور  کلان  اقتصاد  در  آزاد  مناطق  نقش   
ارزیابی می کند؟

هدف از ایجاد مناطق آزاد در کشور که قریب به سه دهه از وقوع این 
اتفاق مبارک می گذرد، به این دلیل بوده که کارکرد مناطق آزاد به اقتصاد 
دنیا،  اقتصاد  با  ما  ملی  اقتصاد  میان  واسط  حلقه ای  و  کند  کمک  ملی 
آزاد  مناطق  که  تجربه ای  همان  باشد؛  بین المللی  اقتصاد  و  آزاد  اقتصاد 
دیگر دنیا هم داشتند. اساس شکل گیری و شکل دهی مناطق آزاد با این 
نگاه و رویکرد انجام شده که این مناطق بتواند یک روزی نه تنها برای 
استان هایی که در آن واقع شدند، بلکه بر اقتصاد ملی اثرگذار، مشهود و 
در واقع موثر و قابل لمس باشند. بنابراین بایستی ملزومات تحقق این 
نگاه کلان را هم مهیا می کردیم. می توانستیم از ابتدا هدفگذاری مناسب 
انتظار  را  نقشی  آزاد چه  منطقه  از  اینکه  نماییم،  تعریف  کارکرد  این  بر 
داشته باشیم و در حالی که این نگاه، نگاهی بسیار مثبت، مهم و اثرگذار 

در اقتصاد کشور می توانست باشد. 
بازرگانان،  تجار،  اقتصادی،  فعالین  سال ها،  این  طی  که  این  ضمن 
تولیدکنندگان در مناطق آزاد خون دل های فراوانی خوردند؛ چراکه بنده به 
طور مستقیم با آنان در ارتباط بوده ام، زیرا علاوه بر اینکه حوزه انتخابی 
من جزیره کیش است، طی سال های سال و پیش از آن هم در جریان 

گرفتاری ها، مشکلات و چالش هایی که این عزیزان داشتند، بوده ام.
است  این  دارد،  وجود  ما  کشور  در  که  اشکالاتی  از  یکی  دارم  اعتقاد 
فعالین  و  خصوصی  بخش  به  باید  که  می گوییم  شعار  در  صرفا  که 
اقتصادی بهاء داد و مشکلات شات را مرتفع نمود؛ اما در واقع آن قدر با 
بخشنامه های ریز و درشت برای فعال اقتصادی و بخش خصوصی مانع 
ایجاد می کنیم تا خسته و دلسرد می شود؛ به واقع مناطق آزاد می توانستند 
به عنوان یک پایلوت بسیار خوب و مناسب برای بخش خصوصی درنظر 
گرفته شوند تا این افراد با کارکرد خود بتوانند آن منطقه را متحول کرده 
و در نهایت بر اقتصاد کشور اثر گذاشته و می توانستند یک حلقه واسط و 

پل ارتباطی میان اقتصاد ملی و بین المللی باشند. 
علی رغم تمامی ناملایمت هایی که بوده و تعبیر بنده این است که نگاه 
سختی  با  اقتصادی  فعالین  واقعا  اما  داشته ایم،  مناطق  این  به  نامادری 
اعلام کرده   این هم  از  پیش  داشتند.  نگه  پا  را سر  مناطق  این  فراوان 
بودم که مناطق آزاد ما با اکسیژن و تنفس مصنوعی به حیات خود ادامه 
نفس  دستورالعمل هایی،  و  بخشنامه ها  وضع  با  بار  هر  چراکه  می دهند؛ 
آنها را می گیرم و روند توسعه را کند می کنیم. بنابراین با همه مشکلات 
و مسائلی که وجود داشته، اما فعالین اقتصادی، تجار، بازرگانان که در 
واقع به کشور، تولید، اقتصاد و رونق اقتصادی عرق دارند؛ با وجود همه 
وضعیت  از  هم  خوبی  چشم انداز  و  ماندند  و  کردند  صبوری  مشکلات 
مناطق آزاد دارند و امیدوارم که این رویه و موانعی که پیش روی مناطق 

آزاد است، ان شاالله با تدابیر حکیمانه، منطقی و عقلایی مرتفع گردد.

 بسیاری از منتقدین این نقد را به مناطق آزاد دارند که با 
گذشته سه دهه از تاسیس، هنوز به آن هدفگذاری های اولیه 
و یا ماموریت هایی که به آنها محول شده بود، نرسیده اند؛ 

فکر می کنید دلیل عدم تحقق این اهداف چه بوده است؟
در این خصوص شاید دو نگاه وجود داشته باشد؛ یک نگاه که در صحبت 
قبلی ام هم اشاره کردم و این است که در واقع اجازه ندادیم آن نقشی 
که مناطق آزاد براساس قانون چگونگی اداره مناطق به آنها محول شده 
بود، انجام دهند؛ زیرا هر بار مانع و دست انداز ایجاد کردیم. بنابراین قطعا 
روند توسعه شکل نمی گیرد و یا با کندی مواجه می شود و شاید در نهایت 
متوقف گردد. اگر آن نظامی که مناطق آزادمان از زمان شکل گیری بر 
با  مناطق  اجازه می دادیم  و  رعایت  می کردیم  را  آن تشکیل شدند  پایه 
قانون چگونگی اداره مناطق آزاد اداره شوند، قطعا شرایط و وضعیت بسیار 
متفاوت تر بود. آیا واقعا این قوانینی که برای چگونگی مناطق آزاد وجود 

دارد، اجرا می شود؟ و یا اجرا شده؟ 
ما اجازه ندادیم براساس قوانین و اهداف اولیه حرکت کنند؛ همیشه نگاه 
به مناطق آزاد، منفی و منتقدانه بوده است. خیلی از متولیان امر و کسانی 
داشته  آزاد  مناطق  پیشرفت  و  توسعه  در  مؤثری  نقش  می توانستند  که 
باشند؛ نگاهشان مثبت نبوده؛ حال یا به دلیل عدم شناخت یا عدم آگاهی 
بوده است و نتوانستند این شرایط را مهیا نمایند. قطعا وقتی مانع ایجاد 
شود و باور به یک فرآیند نداشته باشیم، آیا مناطق آزاد رشد می کند؟! 
بی تردید رشد نمی کند؛ مانند فرزندی که به او بی محلی کنیم، سرزنش 
کنیم و هر بار با نگاهی به نوعی در او احساس ناامیدی ایجاد می کنیم، 
قطعا این بچه نمی تواند استعداد و قابلیت هایش را به ظهور و بروز برساند 
و برای جامعه اش مفید باشد؛ مناطق آزاد ما نیز اینگونه بوده ا ند. در این 
آن  با  ندادیم  اجازه  یا  نخواستیم  دلایلی  به  بنا  بار  هر  متاسفانه  مدت 
قوانینی که برایش مترتب و تعریف شده است ، مسیر خود را ادامه دهد. با 
این چیزی که برایش تعریف کرده ایم و عملکرد کسانی که می توانستند 
با هم  تا  این دو  ایجاد کنند،  برای توسعه مناطق  نقش مفید و موثری 

همگن نبوده، بنابراین با مشکل و چالش همراه بوده ایم. 
همچنین به اعتقاد بنده مشکل دیگر این بود که مناطق آزاد ما با توجه 
به موقعیت هایشان باید دارای کارکردهای متفاوت داشته باشند؛ چراکه 
این  اگر  نماییم؛  تعریف  منطقه  یک  در  را  کارکردها  همه  نمی توانیم 
اتفاق مبارک رخ بدهد که برای تعدادی مناطق آزاد مانند کیش و قشم 
درمانی  توریسم  توریست،  جذب  تجارت،  گردشگری،  حوزه  در  بتوانیم 
نقشه راه تعریف کنیم مناطق آزادی که داریم در چه حوزهای می توانند 
نقش آفرینی کنند، قطعا بهتر می توان به آن هدفی که قانون تمکین کرده 

و هدفگذاری شده دسترسی پیدا کنیم. 

یک  آزاد  مناطق  قانون  فرمودید  اشاره  که  طور  همان   
شورای  مجلس  در  دهه 70  که  است  مترقی  کاملا  قانون 
اسلامی تصویب شده و یکی از بارزترین نکات نقض قانون 
مناطق آزاد، محدود کردن اختیارات مدیران عامل است که 
براساس قانون، تمامی دستگاه های اجرایی به جز امنیتی و 
به مدیران عامل سازمان های  را  اختیارات شان  باید  نظامی 
مناطق تفویض می کردند، ولی عملا می بینیم که هیچ وقت 
این اتفاق به طور کامل نیفتاده، ولو این که در سال های اخیر 

بیشتر محدود شده اند؛ نظر شما در این خصوص چیست؟
به  دست  آن  با  آزاد  مناطق  در  که  مشکلات  بزرگ ترین  این  از  یکی 
گریبان هستیم و جا دارد اینجا بنده اشارهای کنم که شاید سوال شما 
هم باشد، درخصوص یکی از پیگیری هایی که پس تشکیل فراکسیون 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در مجلس شورای اسلامی شکل گرفت که 
اتفاق بسیار خوبی بود، حداقل در این مدت بسیار کوتاه عمرش که به 
اجرایی  آزاد  قانون مناطق  ماده 65  بود که  این  یک سال هم نمی رسد، 
شود. اگر دستگاه ها به این ماده قانونی عمل می کردند، بخش عمده ای از 
مشکلات و چالش ها خودبه خود حل می شد و امروز موانعی که در بحث 
کالاهای مسافری، مالیات و گمرکی و مباحثی که مرتبط با وزارت صمت 
است و مواردی که مرتبط با وزارت اقتصاد می باشد و حتی دستگاه های 
دیگر ازجمله دستگاه های فرهنگی و آموزشی وجود دارد، به خاطر عدم 
اجرایی شدن ماده 65 است و در آخرین جلسه ای که فراکسیون داشت و 
از دستگاه های مرتبط ازجمله هیات مدیره شورای هماهنگی و همکاری 
مناطق آزاد دعوت به عمل آمده بود، تاکید بر این بود که بایستی این 
این موضوع  آزاد هم دنبال  ماده قانونی که دبیرخانه شورایعالی مناطق 

است، به طور کامل اجرا گردد. 
در اینجا لازم می دانم از درایت، پیگیری و دلسوزی جناب دکتر بانک هم 
تشکر کنم، ایشان انصافا راهبری بسیار خوبی برای مناطق تبیین کردند 
و یک همکاری بسیار خوب صمیمانه میان فراکسیون، دبیرخانه شورا، 
سازمان های مناطق آزاد و شورای هماهنگی و همکاری فعالین مناطق 

آزاد به وجود آمده که جای تقدیر دارد.
فعالین  همکاری  شورای  مدیره  هیات  اعضای  از  کنم  تشکر  همچنین 
ارتباط هستند و شاید  با فراکسیون در  آزاد که به طور مستقیم  مناطق 
هفته ای دو سه بار با این دوستان تشکیل جلسه می دهیم تا چالش ها و 
نگرانی هایی که گاها به واسطه عدم اجرای قانون برای مناطق آزاد ایجاد 
می شود را مدیریت و مرتفع نماییم. ضمن این که باز هم تاکید می کنم 
داریم،  آزاد  مناطق  برای  که  قانونی  بر طبق  را  قانون  ماده  این  اجرای 
پیگیری می کنیم. حتما بعد از این هم در اولین جلسه فراکسیون موضوع 
را دنبال می کنیم که دستگاه ها را مکلف نماییم این ماده قانونی را در 
هفت مناطق آزاد اعمال نمایند؛ که اگر این اتفاق بیفتد، می توانیم بخش 
اعظمی از مشکلات در حوزه های مختلف ازجمله حوزه گمرکی و مالیاتی 

را متناسب با دستگاه های مختلف اجرایی برطرف نماییم.
 

فراکسیون  خصوص  در  هم  بنده  سوالات  از  یکی   
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی بود که کمتر از یک سال است 
که تشکیل شده و به واقع اتفاق مبارکی بوده؛ زیرا بعد از 
گذشت سه دهه از تشکیل مناطق آزاد، یک فراکسیون در 
مناطق  حامی  بتواند  تا  شد  ایجاد  اسلامی  شورای  مجلس 
آزاد باشد که پیش از این جایش بسیار خالی بود. لطفا در 
خصوص این فراکسیون به طورکامل و جامع توضیح دهید 
که با چه هدفی شکل گرفته و چه برنامه ها و هدفگذاری هایی 

دارید؟ 
همان طور که شما هم اشاره کردید، این خلاء کاملا احساس می شد. 
در کشور هفت منطقه آزاد داریم که با احتساب منطقه آزاد فرودگاه امام 
خمینی)ره( این عدد به هشت می رسد و همچنین تعداد زیادی مناطق 
ویژه اقتصادی در حال فعالیت داریم؛ ضمن اینکه هشت منطقه آزاد و 
اضافه  تعداد  این  به  زودی  به  ان شاالله  هم  اقتصادی  ویژه  منطقه  چند 
این  به  مختص  فراکسیون  یک  میان  این  در  بنابراین  که  شد،  خواهد 
از  بود. در کمتر  مناطق جایش در مجلس شورای اسلامی بسیار خالی 
یک سال این اتفاق خوب افتاد و فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

تشکیل گردید. 
میان  را  خوبی  همکاری  که  بود  این  فراکسیون  رسالت  اول  مرحله  در 
هماهنگی  شورای  و  اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی  دبیرخانه 
وزارتخانه های  و  اجرایی  دستگاه های  با  آزاد  مناطق  فعالین  و همکاری 
امروز  که  مشکلاتی  و  موانع  چالش ها،  بتوانیم  تا  کند  ایجاد  مرتبط 
و  بخشنامه ها  یا  و  قوانین  اجرای  عدم  یا  و  است  آزاد  مناطق  راه  سد 
دستور العمل هایی که یک شبه بدون کار کارشناسی اتفاق می افتد و نفس 

مناطق آزاد ما را می گیرد را احصاء کنیم. 
در آغازین روزهای تشکیل فراکسیون بود که جلسه ای را با وزیر محترم 
اقتصاد داشتیم؛ در آن جلسه دوستان از مناطق آزاد و شورای همکاری 
و هماهنگی فعالین مناطق آزاد آمدند و حرف ها و دغدغه هایشان را بیان 
کردند؛ در واقع نگاه اصل و اساسی ما در این فراکسیون این است که 
جاهایی که در قانون برای مناطق آزاد قوانین داریم و اجرایی نشده، در 
واقع دستگاه ها را مکلف به اجرای قانون نماییم، که خوشبختانه اعضای 
فراکسیون غالبا کسانی هستند که در مناطق شان، مناطق آزاد و یا ویژه 
اقتصادی دارند؛ بنابراین همکاران نماینده ما هم مشکلات را درک کرده 
و چالش ها و موانعی که پیش روی مناطق آزاد و توسعه این مناطق است 
را لمس می کنند. در نتیجه این نگاه وجود دارد که حتما جایی که قانون 
داریم، نیاز به ایجاد و وضع قوانین در مناطق آزاد ندارد، زیرا به واقع ما 
قوانین بسیار خوب، جامع، مترقی داریم و در قانون برنامه ششم هم به 
زیبایی و خوبی اشاره کرده که ماده 65 است. مجددا تاکید می کنم ماده 65 

قانون برنامه ششم باید اجرایی شود؛ چراکه تفویض اختیار در مناطق آزاد 
بخش عمدهای از مشکلات و چالش هایی که امروز عزیزان مناطق آزاد 
رسالتی  فراکسیون،  رسالت  بنابراین  نمود.  خواهد  مرتفع  قطعا  را  دارند 
با  هم  مختلفی  جلسات  مدت  این  و طی  است  ارزشمند  و  بسیار خوب 
وزرای مرتبط با مناطق آزاد، شورای هماهنگی و همکاری فعالین مناطق 
آزاد و دبیرخانه تشکیل شده و این ارتباط بسیار خوب شکل گرفته برای 
این که بتوانیم با هم افزایی و با استفاده از ظرفیت هر کدام از دستگاه ها، 

چالش ها که درخصوص مناطق آزاد است را ان شاالله مرتفع کنیم.

و  مصوبات  بخشنامه ها،  گذشته  نیم  و  سال  یک  طی   
که  شده  وضع  آزاد  مناطق  درخصوص  جدیدی  مقررات 
تنها  نه  گفتید،  صحبت های تان  در  شما  که  هم  طور  همان 
مثل دست اندازهایی  بلکه  نبوده،  مناطق  این  به  کمک کننده 
در مسیر مناطق و خصوصا فعالین اقتصادی قرار گرفته که 
شرایط را نسبت به سال های گذشته بسیار سخت کرده و 
عملا مزیت های مناطق آزاد که ازجمله عدم ثبت سفارش، 
مالیات، گمرک بوده را از بین برده است؛ دیدگاه شما در این 
خصوص چیست و این که برای رفع این مشکلات به عنوان 
چه  آزاد  مناطق  فراکسیون  رئیس  نایب  و  مجلس  نماینده 

فعالیت هایی را انجام داد ه ا  ید؟
بنده اعتقاد دارم که بعضی وقت ها متاسفانه آن قوانینی که در سرزمین 
اصلی است را به مناطق آزاد تسری می دهیم که کار اشتباهی است. بعضا 
خیلی آدرس غلط می دهند؛ آن آماری که از مباحث قاچاق در مناطق آزاد 

اعلام کرده اند به هیچ وجه درست نیست. 
برخی همکاران در مجلس که چنین نگاهی به مناطق داشتند را دعوت 
کردیم که به مناطق آزاد بروند تا از نزدیک شرایط را ببینند. به عنوان 
قاچاق کرد؟!  را  قلم جنس  آیا می توان یک  آزاد کیش  مثال در منطقه 
امکان  است،  مرجانی  که  جزیره  این  ساحل  حتی  زیرا  نیست،  امکانش 
توقف قایق ها در آن نیست؛ در نتیجه برای ورود و خروج کالا فقط یه 
راه وجود دارد و آن هم مبادی گمرکی است؛ اما برخی آمارهای عجیبی 
می دهند که احساسم این است واقعا آدرس غلط است؛ چراکه اتفاقا در 
مناطق آزاد به شدت مراقبت های لازم اتفاق می افتد و آمار و اسناد آنها 

موجود است. عرض کردم ما می خواهیم آن قوانینی که در سرزمین اصلی 
است را هم به مناطق آزاد تسری دهیم؛ پس هدف از تشکیل مناطق آزاد 
چه بوده است؟! با این رفتار و اعمال خودبه خود فلسفه ایجاد این مناطق 
آزاد زیر سوال می رود! وقتی می خواهند آن قانونی که در سرزمین اصلی 
است را در مناطق آزاد پیاده سازی کنند، این سرمایه گذاری که 30سال 
به  و  گرفته  هزار مشقت صورت  با  پیش  پیش، 15سال  پیش، 20سال 
عنوان نمونه جزیره کیش امروز به این وضع درآمده، آیا 30سال پیش 

هم این گونه بوده است؟! 
آزاد  مناطق  در  واقع  به  که  اقتصادی  فعالین  و  سرمایه گذارها 
بدون  مناطق  آن  و  دادند  را  جوانی شان  زندگی شان،  دارایی های شان، 
امکانات را تبدیل به مناطقی با پتانسیل و ظرفیت های امروزی کرده اند، 

تکلیف شان چیست؟! 
ما خواسته زیادی نداریم، فقط می گوییم مناطق آزاد با قوانین چگونگی 
تاسف آدرس غلط می دهند، در  نهایت  اداره شوند، که در  اداره مناطق 
واقع می خواهند به هر شکلی که شده این مناطق را به زمین بزنند! اینها 
اشتباه می کنند. باید به این درک و باور رسید که مناطق آزاد هم جزئی 
از سرزمین ایران اسلامی ماست؛ ما همگی سوار یک کشتی شدیم، حال 
می خواهیم نقطه ای به نام مناطق آزاد را سوراخ کنیم و مناطق را نابود 
کنیم!! کما این که قطعا در اقتصاد ملی می تواند اثرش را داشته باشد؛ 
در حالی که اگر نگاهی وسیع، جامع و بلندی داشته باشیم، این مناطق 
آزاد می تواند نقش بسیار اثرگذاری در اقتصاد ملی داشته باشد و در واقع 
مناطق آزاد یک فرصت و ظرفیت قابل اعتنا و اثرگذار برای اقتصاد کشور 
همین  کنیم.  درک  وجود  تمام  با  را  آن  بتوانیم  که  شرطی  به  هستند، 
موضوع ثبت سفارش؛ اصلا ثبت سفارش در مناطق آزاد برخلاف قانون 
با ماده 14  تناقض  این موضوع در  به صراحت اعلام می کنم که  است، 
قانون مناطق آزاد است؛ پس چرا اصرار داریم خلاف قانون عمل کنیم؟ 
آزاد تعمیم دهند؟!  این را به مناطق  با زور  چرا یک عده ای می خواهند 
ثبت سفارش صرفا به جهت ثبت آماری است که بدانیم چه اتفاقی افتاده 

و چه میزان کالا وارد شده است. 
درخصوص کالای مسافری و مشکلات و نارضایتی های مردمی که در 
اتفاق دبیر شورای همکاری و هماهنگی  کیش ایجاد شد، بلافاصله به 
فعالین مناطق آزاد جلسه ای با جناب دکتر رحمانی وزیر محترم صمت 

و  رحمانی  دکتر  مثبت  بسیار  نگاه  از  می دانم  لازم  اینجا  در  داشتیم. 
همکاری و کمکی که کردند تا مشکل حل شد، تشکر و قدردانی می کنم. 
در همان جلسه دوستان اعلام کردند که دلیل ثبت سفارش در مناطق 
وارد  کالا  میزان  بدانیم چه  که  است  آماری  مبحث  دلیل  به  آزاد صرفا 
می شود، که هم اکنون هم اتفاق می افتد تا مطلع باشیم چه تعداد و چه 
اقلامی، چگونه وارد منطقه می شوند؛ که خوشبختانه مشکل مرتفع شد و 
همه چیز به حالت عادی بازگشت. درخصوص کالای مسافری اگر این 
واقع یک چالش و بحران  به  تعامل صورت نمی گرفت،  و  تسهیل گری 
بزرگ در مناطق آزاد ایجاد می شد؛ چراکه این تعداد مراکز خرید، مغازه و 
سرمایه گذاری ها با یک بخشنامه از بین می رفت و این بدان معنی است 
که ما خودمان مردم را به سوی کشورهای همسایه ازجمله ترکیه سوق 
از کشور خارج شود و هم کالا وارد گردد!! کسی  ارز  می دهیم که هم 
که می رود ترکیه، چقدر کالای همراه مسافر می آورد؟ چقدر پوشاک و 
اقلام دیگر با خود می آورد؟ چرا ما می خواهیم مناطق خودمان را تعطیل 
کنیم تا هموطنان مان از کشورهای همسایه کالای همراه مسافر بیاورند؟! 
متاسفانه این کار، کارشناسی نشده بود؛ ضمن این که تسری دادن ثبت 
سفارش در مناطق آزاد واقعا خلاف قانون بوده و هست، که خوشبختانه 
این مشکل به طور کامل ان شاالله در حال مرتفع شدن است. قانون به 
صراحت اعلام می کند که مناطق آزاد خارج از مرزهای گمرکی می باشند 
و از قوانین واردات و صادرات مستثنا هستند و خروج کالا از مناطق آزاد 
تجاری-صنعتی به سمت سرزمین اصلی شامل قوانین گمرکی می باشد؛ 
اما برای ورود آنها به مناطق آزاد، ثبت سفارش  کاملا خلاف قانون است 

که این موضوع هم باید اصلاح شود.

هم  شد  قرار  داشتید  صمت  وزیر  با  که  جلسه ای  در   
ممنوعیت ورود کالای مسافری به مناطق آزاد برداشته شود 

و هم ثبت سفارشی منتفی گردد؟
ثبت  دادن  تسری  چراکه  است،  قانون  برخلاف  سفارش  ثبت  زیرا  بله؛ 
آزاد  مناطق  قانون  ماده 14  با  آشکار  تضاد  در  آزاد  مناطق  به  سفارش 
است. در جلسه با وزیر صمت، فهرست کالاهای مسافری مشخص شد، 
زیرا همانگونه که عرض کردم ورود کالای مسافری به مناطق آزاد یک 
ضرورت است و سرمایه گذاری های صورت گرفته در این راستا را نمی توان 
نادیده گرفت، که در غیر این صورت عملا مناطق آزاد از بین می روند 
این مناطق، چیزی حدود پانصد هزار نفر شغل مستقیم و  با تعطیلی  و 

غیرمستقیم که ایجاد شده، عملا همه تحت شعاع قرار می گیرند. 
چطور وقتی یک مسافری ایرانی به ترکیه سفر می کند و با خود کالا وارد 
کشور می نماید، مشکل ندارد! اما منطقه آزاد ما که خاک همین کشور 
است، مشکل دارد؟! خوشبختانه این موضوع هم با نگاه بلندی که آقای 

وزیر و مدیران گمرک داشتند، مرتفع گردید.
بنده  و  داد  انجام  فراکسیون  که  بود  کارهای خوبی  از  یکی  اتفاق،  این 
اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  فراکسیون  رئیس  نایب  دارم  افتخار  هم 
باشم و همچنین باید یک تشکر جانانه داشته باشم از شورای هماهنگی 
و همکاری و فعالین مناطق آزاد  که انصافا بازوان توانمند دبیرخانه هم 
هستند. اعضای هیات مدیره شورای همکاری و هماهنگی فعالین مناطق 
با  انتخاب شده اند که  تمامی مناطق  میان  از  نمایندگانی  به عنوان  آزاد 
تعامل با دبیرخانه شورا و همچنین فراکسیون مناطق آزاد، با برنامه ریزی 
مشکلات  و  چالش ها  توانست  خواهیم  منسجم  مدیریت  یک  ایجاد  و 

مناطق را یکی یکی برطرف نماییم.
همچنین دکتر رحمانی وزیر محترم صمت، موضوع کالای مسافری را 
به یک کارگروه محول کردند که طی جلسه ای که با معاون و قائم مقام 
ایشان داشتیم، لیست و کد کالاها ارائه گردید و امیدوارم در هفته آتی 
ابلاغ شود و به طور کامل بحث کالای مسافری حل شود. ثبت سفارش 
هم که قطعا خلاف قانون است و در آن جلسه هم دوستان پذیرفتند که 
آماری صورت گیرد که  اما ثبت  نباشد،  آزاد ثبت سفارش  برای مناطق 
هیچ مشکل هم ندارد و دست اندرکاران مناطق آزاد هم دنبال این هستند 
که ثبت آماری شود که چه تعداد کالا می آید و آمار این ها را داشته باشیم؛ 

قطعا مدیران مناطق نیز موافق هستند.

 سال گذشته رقم 140میلیون دلاری به عنوان سهمیه 
مناطق آزاد برای ورود کالای مسافری مقرر شده بود تا میان 
هفت منطقه تقسیم گردد؛ در حال حاضر این رقم افزایش 

پیدا می کند یا دیگر بدون محدودیت خواهد بود؟
رقم  جهانگیری،  آقای  جناب  رئیس جمهور  اول  معاون  دستور  طبق 
نظر  در  امسال  برای  ارزی  سقف  در  کاهش  20درصد  با  گذشته  سال 
گرفته شده است؛ درصورتی که قرار بود به طور کامل این مورد حذف 
شود، اما فهرست تنظیمی، همان فهرستی است که در سال 97 بوده و 
20درصد کاهش در سقف ارزی به نسبت سال 97 دارد که مورد قبول 
اعضای کمیته کالای همراه مسافر هم بود که از دستگاه های مختلف 
آنجا حضور دارند، هم از گمرک، هم جهاد کشاورزی، بانک مرکزی و 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد که طی روزهای آینده ابلاغ می شود. این 
موضوع و این نگرانی که ایجاد شده بود، در واقع یک بار همیشه ان شاالله 
مرتفع خواهد شد و خواهشی که از دستگاه های اجرایی دارم این است 
که واقعا مناطق آزاد را درک کنند، اگر هم موردی هست، بنشینند و با 
فعالین  و همکاری  اعضای هم شورای هماهنگی  و  دبیرخانه  مسئولین 
مناطق آزاد گفتگو و تعامل کنند، اینگونه بسیاری از مسائل حل می شود، 
سرمایه های  به  گردد،  صادر  بخشنامه ای  یک  شناخت،  بدون  اینکه  اما 
ملی آسیب خواهد رساند؛ در حالی که اکنون وضعیت ما به گونه ای شده 
را  است که یک بخشنامه می خواهیم صادر کنیم و یک جایی موردی 
حل نماییم، اما در واقع یک جای دیگر را خراب تر می کنیم. ولی وقتی 
با این دوستان تعامل، صحبت و گفتگو کنیم و پای درد دلشان بنشینیم 
تا بدانیم چالش های آنها چیست و مطمئن باشیم که نه تنها مناطق آزاد 
است  مهم  بسیار  می باشند،  مفید  بسیار  بلکه  نیست،  مضر  کشور  برای 
آزاد، کارکرد ملی است و می توانند  واقعا کارکرد مناطق  و می دانید که 
بین الملل حرف  اقتصاد  در  و  اقتصاد جهانی  در  و  نموده  ایفا  ملی  نقش 
برای گفتن داشته باشند، به شرطی که ما آنها را باور داشته باشیم، به 
فعالین اقتصادی که در مناطق آزاد هستند، اطمینان داشته باشیم؛ واقعا 
یا  و  دیگر  وزارتخانه های  و همچنین  اقتصاد  وزارت  وزارت صمت،  اگر 
و شورای  آزاد  مناطق  اقتصادی  فعالین  با  دارند،  مواردی  مرکزی  بانک 
همکاری و هماهنگی مناطق آزاد گفت و گو کنند؛ انتظارمان از دوستان در 
وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی که هر بار برای مناطق آزاد نسخه ای 

گفت و گو با نایب رئیس فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

تسری دادن ثبت سفارش به مناطق آزاد خلاف قانون است
می پیچیند، این است که حتما باید اینها را ببینند و با هم تعامل داشته 
باشند. یکی دیگر از رسالت های فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
همین است که حتما نگاه دوستان وزارتخانه و وزرای محترم را به این 
سمت سوق دهیم که یک تعامل بسیار خوبی با عزیزان در مناطق آزاد 
برای کشور هستند و  واقعا یک ظرفیت و فرصت  باشند؛ چراکه  داشته 

حتما بایستی جذب کنیم. 
در حوزه  اثرگذاری  و  بسیار خوب  کارکرد  مثال جزیره کیش  عنوان  به 
در  ارزشمندی  تولیدات  هم  تولید  حوزه  در  همچنین  دارد،  گردشگری 
جزیره کیش انجام شده است، همین طور جزیره قشم که در جوار کیش 
واقع شده نیز بسیار مستعد برای سرمایه گذاری در حوزه گردشگری است 
با  گردشگری  روز  تکنولوژی های  و  پیشرفته  زیرساخت های  ایجاد  با  و 
گردشگری  قطب  به  را  آنجا  می توان  خارجی  سرمایه گذاران  مشارکت 
بیاوریم،  را  خارجی  گردشگر  می توانیم  کرد.  تبدیل  خارجی  و  داخلی 
مدیریت  و  برنامه ریزی  کار،  فرآ یند  بالاخره  اما  است؛  شدنی  اتفاق  این 
اگر  داد.  خواهد  رخ  تعامل  و  توسعه  گفت وگو،  سایه  در  و  می خواهد 
بخواهیم هر بار با وضع بخشنامه ها و دستورالعمل هایی، نفس مناطق آزاد 
را کند کنیم، رمقی برای فعالین و سرمایه گذاران نمی ماند، سرمایه گذاران 
و فعالین مناطق آزاد می گویند ما نیاز به حمایت نداریم، مانع و دست انداز 
و  مشکلات  پس  از  می توانیم  خودمان  ما  نکنند،  ایجاد  ما  کارهای  در 
کارها بربیاییم؛ چراکه خودمان با دنیا و کشورهای همسایه ارتباط برقرار 
می کنیم و از این وضعیت بیرون می آییم و امیدواریم که این اتفاق های 

مبارک در مناطق آزاد رخ بدهد.

 آیا با رویکرد افزایش مناطق آزاد موافق هستید؟
بخواهد  باز  اگر  اما  شود؛  اجرا  آن  بر  مترتب  قوانین  که  به شرطی  بله؛ 
مناطق آزاد ایجاد کنند و در کار آن نیز خلل وارد نمایند، بهتر است که 
افزایش ندهند. اگر بخواهیم برای یک منطقه آزاد چندین کارکرد تعریف 
کنیم، شاید نتوانیم به آن رسالتی که برای مناطق آزاد تعریف شده است، 
دسترسی پیدا کنیم. اگر برای هر منطقه آزاد مخصوصا منطقه آزادی که 
جدید ایجاد خواهد شد، کارکرد تعریف نماییم و براساس قانونین نقشه 
راه به آن بدهیم، قطعا می تواند برای اقتصاد ملی کشور مفید باشد. بنده 
با این موضوع موافق هستم، ولی اگر بخواهند این بلاهایی که سال ها بر 
این چند مطقه کنونی نازل کرده اند را ادامه دهند، با این شیوه خیر؛ شاید 
واقعا نشود به آن هدفی که در دولت وجود داشته که این لایحه را ارائه 

کرده و مجلس نیز همراهی نموده، دسترسی پیدا کنیم.

 مجلس چه کمکی می تواند در توسعه بیشتر مناطق آزاد 
داشته باشد؟

مجلس کار خود را انجام داده است؛ برای چگونگی اداره مناطق آزاد قانون 
مصوب شده و برای تصویب آن، کار کارشناسی صورت گرفته است. این 
قانون به حدی دقیق و شفاف است که من تا به امروز از هیچ یک از فعالین 
هماهنگی  و  همکاری  شورای  همچنین  و  آزاد  مناطق  سرمایه گذاران  و 
فعالین مناطق نشنیده ام که مشکل قانونی داشته باشند و در جایی از این 
قانون نقصی وجود داشته است، که اگر کسی به لحاظ قانونی موردی دارد، 
حتما به ما اعلام کند تا درصدد رفع و اصلاح آن برآییم؛ چراکه ممکن 
است نیاز به بازنگری و یا ایجاد قوانین جدید برای بهبود شرایط مناطق آزاد 
احساس شود، تا ما بتوانیم با تغییرات، آن کارکردی را که برایش تعریف 
شده را به خوبی انجام دهد. ولی من فکر کنم در بحث ایجاد قوانین، هیچ 
مشکلی در مناطق آزاد نداریم و فقط موضوع، اجرای قوانین است که این 
هم باز وظیفه مجلس می باشد تا بر حسن اجرای قوانین نظارت داشته باشد، 
که این امر مهم را فراکسیون دنبال می کند که قوانینی که در حوزه مناطق 
آزاد بر زمین مانده و اجرایی نشده و یا در واقع بد اجرا شده را روی ریل 

برگردانیم و برای اجرایی شدن آن تلاش کنیم.

از  یکی  در  که  کشور  کنونی  شرایطی  به  توجه  با   
سخت ترین دوران تحریم قرار داریم و دشمن همه تلاشش 
را می کنند تا تمام منافذ ورودی به کشور چه به لحاظ ارزی، 
چه دارویی و چه کالایی بگیرد؛ فکر می کنید این هفت منطقه 
قرار گرفته اند، در چنین شرایطی  نقطه مرزی  که در هفت 

چقدر می توانند کمک کننده به کشور باشند؟
بی شک در این شرایط، مناطق آزاد نقش بسیار موثری در اقتصاد کلان 
تاثیرگذاری  این  به  نسبت  باید  امر  متولیان  فقط  داشت،  خواهند  کشور 
مناطق کارکرد فوق العاده ای خواهند داشت؛  این  یقین حاصل کنند که 
حاضر  حال  در  چراکه  کرد،  نخواهم  باز  زیاد  را  موضوع  این  من  البته 
دشمنان به صورت کاملا دقیق در حال رصد کردن تمامی منافذ هستند، 
به همین دلیل نباید در رسانه ها درخصوص مناطق آزاد و نقش  بسزای 
امان  از گزند تحریم ها و مشکلات در  آنها صحبتی به میان آورد، زیرا 
و  فرصت  یک  واقعا  مناطق  این  که  کنم  اعلام  باید  اما  بود.  نخواهند 
شرایط  این  در  کشور  اقتصاد  برای  اثرگذار  و  موثر  اعتنا،  قابل  ظرفیت 
تحریمی هستند. مناطق می توانند این شرایط و مشکلاتی را که شیطان 
بر ما تحمیل کرده است را هندل کنند. مناطق آزاد یک فرصت و ظرفیت 
امر خود  متولیان  و  البته مسئولین  تحریم ها هستند.  برای کم اثر کردن 
در  ما  ملی  اقتصاد  برای  فرصت طلایی  یک  آزاد  مناطق  این  می دانند 
زمینه تولید و تحقق اقتصاد مقاومتی، جذب سرمایه گذار خارجی هستند 
و واقعا می تواند نقش اثرگذاری در توسعه کلان اقتصاد ایفا کند. به واقع 
با  کشور  در  که  فرصت هایی  و  ظرفیت ها  از  نمی خواهیم  چرا  نمی دانم 
برای  گرفته،  و سرمایه گذاری هایی که صورت  ایجاد شده  ملی  سرمایه 
تامل دارد، در  ایران اسلامی استفاده کنیم. بعضی وقت ها جای  توسعه 
کشور  اقتصاد  برای  بسزایی  کارکرد  می توانند  منطقه  هفت  این  حالی 

مخصوصا در این شرایطی تحریمی ایفا کنند، نادیده گرفته می شوند.

 شاید یکی بزرگترین موانعی که بر سر راه سرمایه گذار 
بانک های  شعب  نبود  دارد،  وجود  آزاد  مناطق  در  خارجی 
خارجی  بانک  چند  گذشته  دو سال  یکی  در  است؛  خارجی 
به  شبه  یک  که  قوانینی  همانند  ولی  کردند،  آمادگی  اعلام 
تاسیس  اولیه  سرمایه گذاری  می دهند،  تسری  آزاد  مناطق 
می توانیم شاهد  نظر شما کی  به  کرد؛  پیدا  افزایش   شعب 

باشیم که در مناطق آزاد بانک های خارجی تاسیس گردد؟ 
پایلوت  عنوان  به  را  موضوع  چراکه  شد؛  خواهد  عملی  اتفاق  این  حتما 
در کیش دنبال کردیم، حتی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش خیلی 

 ثبت سفارش برخلاف قانون است، چراکه تسری دادن ثبت سفارش به مناطق آزاد در تضاد 
آشکار با ماده 14 قانون مناطق آزاد است. در جلسه با وزیر صمت، فهرست کالاهای مسافری 

مشخص شد، زیرا همانگونه که عرض کردم ورود کالای مسافری به مناطق آزاد یک ضرورت 
است و سرمایه گذاری های صورت گرفته در این راستا را نمی توان نادیده گرفت، که در غیر 

این صورت عملا مناطق آزاد از بین می روند و با تعطیلی این مناطق، چیزی حدود پانصد هزار نفر 
شغل مستقیم و غیرمستقیم که ایجاد شده، همه تحت شعاع قرار می گیرند. 

چطور وقتی یک مسافری ایرانی به ترکیه سفر می کند و با خود کالا وارد کشور می نماید، مشکل 
ندارد! اما منطقه آزاد ما که خاک همین کشور است، مشکل دارد؟! خوشبختانه این موضوع هم 

با نگاه بلندی که آقای وزیر و مدیران گمرک داشتند، مرتفع گردید.

 بنده اعتقاد دارم که بعضی وقت ها متاسفانه آن قوانینی که در 
سرزمین اصلی است را به مناطق آزاد تسری می دهیم که کار اشتباهی 
است. بعضا خیلی آدرس غلط می دهند؛ آن آماری که از مباحث قاچاق 

در مناطق آزاد اعلام کرده اند به هیچ وجه درست نیست. 
برخی همکاران در مجلس که چنین نگاهی به مناطق داشتند را دعوت 

کردیم که به مناطق آزاد بروند تا از نزدیک شرایط را ببینند.

بورس  ایجاد  دنبال  جد  به  بانک  دکتر  آقای  هستند؛  مورد  این  پیگیر 
بعضی  در  اما  می باشند،  خارجی  بانک  ایجاد  هم  و  کیش  در  منطقه ای 
وقت ها با گیر و دارهای اداری نتوانسته ایم از این ظرفیت های قانونی که 
در مناطق آزاد وجود دارد، استفاده کنیم و با تحریم هایی که اتفاق افتاد، 
برای خیلی از این بانک ها هم به نوعی موانعی ایجاد شد؛ اما این ظرفیت 
بالقوه در مناطق آزاد وجود دارد که شعباتی از بانک های خارجی بیایند، 
ظرفیت های  به  می شود  باعث  که  اداری  بروکراسی های  بایستی  ولی 
با  آنها  روند  و  بماند  مغفول  واقع  در  و  نشود  پرداخته  مناطق  قانونی 
کندی پیش برود، مرتفع گردد؛ چراکه در قوانین مناطق آزاد درخصوص 
بانک های خارجی هم قانون داریم. همانگونه که به شما عرض کردم و 
باز هم تاکید می کنم، در بحث موارد قانونی هیچ مشکلی نداریم در واقع 
پیچیدگی های  اداری، بخشنامه ها و دستورالعمل های صادره، روند توسعه 
را با کندی مواجه می کنند و قطعا فراکسیون مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
این مباحث را هم دنبال می کند و در دستورکار قرار دارد که با تعامل و 
همدلی که میان دبیرخانه، وزارتخانه ها و شورای هماهنگی و همکاری 
فعالین مناطق آزاد ایجاد شده می توانیم خلاءها و موانعی که بوده و گاها 
نگاه های منفی را هم عوض کنیم و ان شاالله مناطق آزاد را روی ریل 
با یک هدفگذاری  تا  ماست  واقع وظیفه  در  قرار دهیم؛ که  واقعی شان 

دقیق مناطق آزاد را به سوی پیشرفت و توسعه بیشتر سوق دهیم.

 یکی از ناراحت کننده ترین مشکلات در مناطق آزاد ، این 
از سوی سرزمین اصلی  از موانعی که  است که صرف نظر 
برای فعالین مناطق ایجاد می شود ، بعضا شاهد هستیم که در 
سطوح معاونت و مدیریت های سازمان های مناطق آزاد هم 
اصطلاحا خودتحریمی انجام می شود و در بدنه سازمان های 
مناطق برای سرمایه گذاران ایجاد مشکل می کند. به عنوان 
مثال بیش از یک سال است که از کلیه سازمان ها می شنویم 
که می خواهند میز خدمت الکترونیک راه اندازی کنند ، ولی به 
واقع بسیار کم رنگ و ضعیف چنین موردی را شاهد هستیم؛ 
آزاد و دبیرخانه شورایعالی  اینکه فراکسیون مناطق  از  جدا 
مناطق آزاد زحمات زیادی را برای اجرای قوانین مناطق آزاد 
می کشند، آیا واقعا نقش نظارتی بر روی اجرای قوانین در 

خود سازمان های مناطق آزاد هم دارند؟
این سوال خیلی خوبی بود؛ اتفاقا چندی پیش در راستای همین موضوع، 
صحبت  گردشگری  حوزه  خصوص  در  آزاد  مناطق  مدیران  از  یکی  با 
که  مدیری  گردشگری،  بخش  در  کردم  تاکید  ایشان  به  می کردیم، 
متصدی امور گردشگری یا معاون گردشگری در منطقه تان است، حتما 
باید خلاق، خوش فکر و دنیا دیده باشد، آشنا به اصول گردشگری باشد، 

نگاهش، نگاه وسیعی باشد. 
همین حالا هم سرمایه گذارانی در بخش های اقتصادی داریم که به اعضای 
فراکسیون مناطق آزاد مراجعه می کنند و اعلام می دارند که ما می خواهیم 
سرمایه گذاران  مشارکت  حتی  و  کنیم  سرمایه گذاری  مناطق  از  یکی  در 
اما  داریم،  با خود همراه  در بخش گردشگری  نیز  را  کشورهای مختلف 
جوابی  هیچ  می کنیم،  مراجعه  مربوطه  معاونت  و  سازمان  به  قدر  هرچه 
از  نتیجه  مانده است. در  ما بی نتیجه  پیگیری های  و  دریافت نمی نماییم 
ما درخواست می کنند تا با جناب آقای دکتر بانک دبیر محترم شورایعالی 
مناطق آزاد جلساتی را برایشان ترتیب دهیم تا مشکلاتشان را بازگو کنند.

در این خصوص جلساتی هم با دکتر بانک داشتیم، تاکید ایشان هم این 
بوده که حتما کسانی که در سازمان های مناطق آزاد در سطح معاونین و 
مدیران مربوطه در همه حوزه ها ازجمله تولید، سرمایه گذاری و گردشگری 
مشغول به فعالیت هستند، باید افرادی خلاق و خوش فکر باشند و نگاه 
بلندی به جهت حل مشکل و تسریع در روند سرمایه گذاری در مناطق 
داشته باشند، نه اینکه خدایی ناکرده مانع تراشی کرده و سنگ اندازی کنند. 
این هم یکی از مواردی است که حتما فراکسیون دنبال می کند و خوشبختانه 

این نگاه مثبت در دبیرخانه هم وجود دارد که این اتفاق حتما بی افتد.

که  واحد هایی  که  هستیم  شاهد  آزاد  مناطق  در  بعضا   
یا  و  مانند سرمایه گذاری  نقشی در حوزه های مختلف  حتی 
گردشگری ندارند و یا حتی مدیران مربوطه، بیشترین موانع 
را در مسیر سرمایه گذاری در مناطق آزاد ایجاد می کنند و به 
می شوند  مناطق  این  از  باعث خروج سرمایه گذاران  نوعی 
که امیدواریم با نظارت دقیق فراکسیون و همچنین دبیرخانه 
و  مسائل  قبیل  این  امور،  روند  بر  آزاد  مناطق  شورایعالی 

مشکلات نیز از بین برود.
است؛  موضوع  همین  نیز  فراکسیون  در  ما  برنامه های  از  یکی  حتما؛ 
که  داشتند،  انزلی  آزاد  منطقه  از  میدانی  بازدید  فراکسیون یک  اعضای 
انصافا آقای دکتر مسرور مدیر خوش فکر و خلاقی بود و کارهای خوبی 
در حوزه تولید در این منطقه آزاد انجام داده بود. پس از این سفر، طی 
مدیرعاملی  منطقه،  یک  وقتی  که  شد  تاکید  فراکسیون  اعضا  با  جلسه 
توانمند و پرتلاش دارد، تمامی بدنه سازمان نیز باید چنین ویژگی هایی 
را دارا باشند تا امور با سرعت و در راستای تفکرات مدیریت کلان پیش 
بروند که به حمدالله در انزلی اینگونه بود و باید سایر مناطق نیز در همین 
مسیر پیش بروند؛ تا با صبر و شکیبایی و درایت به آن اهدافی که برای 
ترسیم  تجاری  تولیدی،  گردشگری،  مختلف  حوزه های  در  آزاد  مناطق 
شده است، حتما دست یابند؛ نه اینکه خدایی ناکرده به تعبیر منتقدین، 
فراکسیون  قطعا  گردد.  افراد  برخی  خلوت  حیات  به  تبدیل  آزاد  مناطق 
این موضع را رصد خواهد کرد و طی سفرهایی که به مناطق خواهیم 
داشت با دقت بیشتری پیگیر موارد خواهیم بود؛ البته چند مورد هم به 
صورت مصداقی گزارش شده است که دنبال کردیم و تا حدودی موضوع 
را رفع نموده ایم، اما با دقت و ظرافت بیشتری پیگیری خواهیم نمود و 
از همین جا اعلام  می کنم که هر سرمایه گذاری که با موضوعات مشابه 
مواجه شده، می تواند به فراکسیون مناطق آزاد مراجعه کند تا قطعا مورد، 

پیگیری شود.

 به عنوان آخرین سؤال هر چیزی که بنده نپرسیدم و 
شما صلاح می دانید، بفرمایید.

همه  و  سردبیر  مناطق،  آزاد  اخبار  وزین  و  خوب  هفته نامه  و  شما  از 
دست اندرکارانی که در این نشریه تلاش می کنید و زحمت می کشید که 
در واقع نگرانی ها، چالش ها و موانعی که در خصوص مناطق است را به 

گوش مسئولین و متولیان امر برسانید، تشکر می کنم. 
در پایان می خواهم بگویم که با دید بهتری به مناطق آزاد نگاه کنیم، با نگاه 
مهربانانه و مطمئن باشیم این مناطق یک ظرفیت و فرصت برای کشور 
هستند و مجددا تاکید  می کنم سرمایه گذاران و فعالین اقتصادی که در مناطق 
آزاد هستند را دریابیم؛ به واقع این افراد، کسانی هستند که سال های سال 
با هزاران مشقت و سختی در این مناطق تلاش کردند و زحمت کشیدند؛ 
در  و  بنشینم  دلشان  درد  و  پای حرف ها  و  را درک کنیم  آنان  می بایست 
تصمیم گیری هایمان از نظرات و راهکارهایشان استفاده کنیم، چراکه این 
عزیزان مشکلات را با تمام وجود لمس کرده و چالش های مناطق را دیده اند.
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گفتوگو:
فریباشیخی

چابهار

تنها  و  آزاد جنوبی کشور  از مناطق  آزاد چابهار یکی  منطقه 
محسوب  ایران  در  اقیانوسی  آب های  به  ورودی  دروازه 
نگاه های  تحریمی،  معافیت های  از  بعد  از  چابهار  می شود. 
پتانسیل های  و  ظرفیت ها  و  کرد  جلب  خود  به  را  بسیاری 
خود را در برابر چشمان جهانیان نمایان نموده است. ظرفیت 
چابهار  آزاد  منطقه  مزیت های  مهم ترین  از  یکی  گردشگری 
محسوب می شود و در طول چند سال گذشته سازمان منطقه 
آزاد چابهار اقدامات مطلوبی را در جهت توسعه زیرساخت های 
گردشگری در این منطقه انجام داده است. با ورود به فصل 
چابهار،  تابستانه  جشنواره  برگزاری  برای  تدارک  و  مونسون 
فرهنگی،  معاون  چاکرزهی  محمداکبر  آقای  با  گفت و گویی 
انجام  چابهار  آزاد  منطقه  سازمان  گردشگری  و  اجتماعی 

داده ایم که در ادامه می خوانید.

میراث سازمان اختیار تفویض خصوص در 
به کشور گردشگری و دستی صنایع فرهنگی،
گردشگری حوزه در چابهار آزاد منطقه سازمان

توضیحفرمایید؟
از نگاه مدیریتی، بخشی مربوط به سرزمین اصلی و سازمان 
منطقه  سازمان  است؛  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
میراث  سازمان  حوزه  کارهای  خود  محدوده  در  چابهار  آزاد 
در  تسریع  باعث  تفویض این  و  می دهد  انجام  را  فرهنگی 
ماموریت های  به  بخشیدن  سرعت  و  کارها  انجام  فرآیند 
نیز  موانعی که قبلا وجود داشت  محوله می شود و یکسری 
آزاد،  منطقه  محدوده  در  مثال  عنوان  به  شد؛  خواهد  مرتفع 
روستای تاریخی تیس وجود دارد که چندین اثر تاریخی در 
را  ما  دست  می تواند  تفویض این  که  است  روستا  این  دل 
برای تصمیم گیری به موقع باز بگذارد و پیشبرد برنامه ها با 
که  می شود  باعث  همچنین  گیرد،  صورت  بیشتری  سرعت 
نحو  به  را  چابهار  آزاد  منطقه  در  گردشگری  زیرساخت های 

مطلوب تری توسعه دهیم.

تفویضاختیارمیراثفرهنگی،صنایعدستی
وگردشگریکشوربهسازمانمنطقهآزادچابهار

شاملچهمناطقیمیشود؟
محدوده  داخل  گردشگری  مکان های  شامل  تفویض،  این 
حوزه های  هنوز  و  می باشد  چابهار  آزاد  منطقه  سازمان 
چابهار  آزاد  منطقه  سازمان  به  اصلی  سرزمین  گردشگری 
تفویض نشده است. پیش از این برای ترمیم و یا بازسازی 
با  باید  منطقه  محدوده  در  تاریخی  و  گردشگری  اماکن 
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری هماهنگ می کردیم و 
بروکراسی های اداری را پیش روی خود داشتیم که با توجه 
به این تفویض اختیارات، همه موضوعات گردشگری منطقه 
به سازمان منطقه آزاد منتقل شده است و سازمان راسا در 
این حوزه ها اقدام خواهد کرد و این امر باعث تسریع امور و 
حذف بروکراسی های مدت دار اداری شده است. لازم به ذکر 
است که موضوع تفویض اختیار اماکن گردشگری و تاریخی 
خارج از منطقه آزاد را هم پیگیر هستیم  تا ان شاالله بتوانیم 
به زودی شاهد تفویض اختیار این اماکن در سرزمین اصلی 

نیز به سازمان منطقه آزاد چابهار نیز باشیم.
تا  گواتر  از  چابهار  در  گردشگری  جاذبه های  به  توجه  با 
اماکن  و  گردشگری  هدف  روستای  از  زیادی  تعداد  درک، 
گردشگری طبیعی و تاریخی زیادی وجود دارد که متاسفانه 
نارضایتی  باعث  این  و  هستند  ضعیف  زیرساختی  لحاظ  از 
که  است  این  هدفمان  است،  گردشگران  و  مسافران  اکثر 
منطقه  به  که  گردشگری  و  کند  پیدا  توسعه  زیرساخت ها 
حداقلی  رفاهی  امکانات  و  برگردد  رضایت  با  می کند  ورود 
برای گردشگران مهیا شود؛ این امر در یک صورت می تواند 
آزاد چابهار  منطقه  است که سازمان  این  آن  و  بیفتد  اتفاق 
دارای اختیارات کامل باشد تا بتواند هزینه کند و همچنین 
این امکان  ایجاد زیرساخت ها در  از مجوزها برای  یکسری 
آزاد  منطقه  سازمان  اختیار  در  موضوع  این  که  است  لازم 
چابهار نیست تا بتواند مجوز هتل و بوم گردی در این مناطق 
صادر نماید؛ اما در این موارد مشارکت می کنیم و این مدل 
مشارکت از حدود دو سال قبل جریان داشته است، ازجمله 
اولیه در چند روستاها که طی یک  ایجاد یکسری امکانات 
تفاهم نامه میان استانداری با سازمان منطقه آزاد چابهار در 
برخی  همچنین  و  شد  منعقد  مشترک  همکاری های  جهت 
که  شده  ایجاد  اماکن  این  در  گردشگری  زیرساخت های 
زیرساخت ها  حوزه  در  بیشتری  تلاش  باید  و  است  ناکافی 

داشته باشیم.

چه چابهار آزاد منطقه گردشگری حوزه در 
اقداماتیدرخصوصایجادوتکمیلزیرساختهای

گردشگریانجامشدهاست؟
مدیرعامل  کردی  دکتر  آقای  جناب  تلاش های  به  توجه  با 
محترم سازمان، اتفاقات بسیار خوبی در طول یکی دو سال 
اولین  گذشته در منطقه صورت گرفته و محقق شده است . 
به عنوان  پیکره  آزاد چابهار، یک  پیکره های منطقه  قدم در 
پیکره ششم اعلام شد که صرفا زون گردشگری می باشد. با 
توجه به اینکه در این پیکره در طول این سال ها هیچگونه 
آن  در  زمین  واگذاری  امکان  بود ،  نگرفته  مطالعاتی صورت 
مناطق نبود، در صورتی که بسیاری از سرمایه گذاران اعلام 
آمادگی می کردند اما چون این آمادگی از طرف سازمان وجود 
نداشت، خیلی از سرمایه گذاران از حضور در منطقه منصرف 
می شدند. از حدود دو سال گذشته یک قرارداد با یک شرکت 
انجام  را  طراحی  کار  هم  مشاور  این  و  گردید  منعقد  مشاور 

و  پیکره ششم منطقه مشخص شد  زمین های  تمامی  و  داد 
کلیه ضرورت ها و نیازهای حوزه گردشگری از امکانات رفاهی 
شامل اقامتگاه ها، رستوران ها، تفریحات دریایی و بسیاری از 
منطقه  یک  در  خارجی  و  داخلی  گردشگران  که  نیازهایی 
حاضر  حال  در  و  دیده شده  این طرح  در  دارند،  گردشگری 
آمادگی واگذاری زمین ها را به سرمایه گذاران داریم و تمامی 
آزاد چابهار  توسط سازمان منطقه  پیکره  این  زیرساخت های 
بخش خصوصی  توسط  هم  سرمایه گذاری  و  می شود  انجام 
صورت خواهد پذیرفت. این اتفاق بسیار بزرگ و میمونی در 
از سال های  بود که  آزاد چابهار  در منطقه  حوزه گردشگری 
زیادی از ایجاد منطقه آزاد می گذرد. به جز این حوزه و خارج 
از محدوده پیکره ششم منطقه، سه پروژه مجتمع گردشگری 
پارک  لیپار،  پارک  اجرا شده است که شامل  پارک  قالب  در 
می باشند،  200هکتار  بر  بالغ  که  است  شهوار  پارک  و  بلوچ 
گردشگری  مجموعه  یک  پارک ها  این  از  هرکدام  در  که 
پروژه ها  این  در  30طرح  حدود  در  مجموع  در  و  شده  دیده 
گنجانده شده که شامل طرح های کوچک شامل کافی شاپ ، 
رستوران، هتل و تفریحاتی که برای گردشگران لازم است، 
می باشد؛ فراخوان این پروژه ها از هفته آینده اعلام خواهد شد 
تا سرمایه گذارانی که تمایل به حضور در منطقه دارند بتوانند 
تمامی  و  کنند  پیدا  حضور  مختلف  ابعدا  با  پروژه ها  این  در 
زیرساخت های این پروژه ها هم توسط منطقه آزاد در حال 
انجام است و تا پایان سال 98 این مناطق هم به نتایج بسیار 

خوبی خواهد رسید.
چابهار  در  سفر  پیک  زمان های  در  که  مشکلاتی  از  یکی 
حاضر  حال  در  است؛  مسافرین  اقامت  مشکل  دارد،  وجود 
داریم،  هتل  چهار  قالب  در  منطقه  در  800تخت  حدود  در 
پیش بینی ما این است که تا سال 1400 بتوانیم میزان تخت 
اقامت های منطقه را به 1500تخت برسانیم و در حال حاضر 
در حدود 10مجوز هتل در منطقه صادر شده است و برخی 
از این مجوزها مشغول کار هستند و پیشرفت فیزیکی بسیار 
چشمگیری دارند. این مهم جزء ضروریات حوزه گردشگری 
در منطقه است و باید اتفاق بیفتد و در طول یکسال گذشته 
زمینه  و  داده  رخ  امر  این  کردی  دکتر  تلاش  و  همت  با 
مهیا  اقامت  حوزه  در  را  بالایی  بسیار  سرمایه گذاری  جذب 

کرده است.
بخش دیگری از نیازهای حوزه گردشگری که در حال انجام 
است، تفریحات دریایی می باشد. در سفر آقای دکتر مونسان 
به منطقه ،چند تصمیم مهم گرفته شد که شامل این بود که 
سازمان منطقه آزاد چابهار پروژه های تفریحات دریایی را در 
قالب کلوپ های ورزشی )مدل جزیره کیش( در منطقه اجرایی 
کند و جانمایی این کلوپ ها توسط معاونت فنی و زیربنایی 
در حال انجام است و توافقی هم با صندوق کارآفرینی برای 
به  تمایل  که  افرادی  از  دسته  آن  برای  تسهیلات  پرداخت 
هستیم  امیدوار  و  است  گرفته  صورت  دارند،  سرمایه گذاری 
که تا پایان سال بتوانیم بخشی از این تفریحات را در منطقه 
قرار  بهره برداری  مورد  سال99  نوروز  در  و  کنیم  راه اندازی 
بگیرد. پلاژ بانوان و آقایان در دستورکار است و این پروژه هم 
جزء کارهای امسال سازمان است و تا نوروز آماده بهره برداری 

خواهد شد.

منحصربهفرد و بزرگ پتانسیلهای از یکی 
چابهار،ورزشموجسواریاست؛دراینحوزهچه

برنامههاییدارید؟
آزاد  منطقه  محدوده  از  خارج  در  چابهار  موج سواری  سایت 
چابهار قرار دارد، اما سازمان از این رشته ورزشی و مهیج در 
چابهار حمایت می کند. دو نفر از اعضای تیم ملی موج سواری 
با  اعضا،  این  از  یکی  گذشته  سال  در  و  هستند  چابهار  از 
بین المللی  مسابقات  در  برای حضور  ژاپن  به  هزینه سازمان 
اعزام گردید و در سال جاری هم مسابقات  و کسب تجربه 
موج سواری کشوری در چابهار با حمایت و میزبانی سازمان 
مونسون  ایام  در  همچنین  و  شد  برگزار  چابهار  آزاد  منطقه 
را در چابهار  برگزاری مسابقات موج سواری  برنامه ریزی  هم 
سایت  زیرساخت های  ایجاد  همچنین  داشت.  خواهیم 
موج سواری را در دستورکار داریم که شامل ایجاد سایه بان ها، 
مجموع  در  و  خودروها  پارکینگ  بهداشتی،  سرویس های 
بیشتر  رضایت  برای  موج سواری  سایت  زیرساختی  نیازهای 
ورزشکاران و گردشگران ورزشی را فراهم خواهیم نمود. در 
است  ضعیف  موج سواری  سایت  امکانات  سطح  حاضر  حال 
که انشاالله با ایجاد زیرساخت ها توسط سازمان شاهد حضور 

بیشتر گردشگران ورزشی در منطقه خواهیم بود.

و مرکز عنوان به چابهار برای برنامهای آیا 

ورزش این آموزش نقطه و موجسواری پایلوت
مفرحبرایعلاقهمندانازسراسرکشوردارید؟

چابهار  در  تنها  در کشور  بی نظیر  پتانسیل  این  چراکه  قطعا، 
در  نداریم.  را  ظرفیت  این  دیگری  نقطه  در  و  دارد  وجود 
چابهار چند نقطه برای موج سواری شناسایی شده که بهترین 
مکان »رمین« است که کلیه مسابقات در آن سایت برگزار 
ایجاد  فدراسیون موج سواری در حال  با کمک  ما  و  می شود 
مراکز آموزشی موج سواری در منطقه در جهت جذب بیشتر 
علاقه مندان به این رشته هستیم و این نکته را هم باید بگویم 
که رشته موج سواری جزء ورزش هایی است که سازمان منطقه 
آزاد چابهار از ورزشکاران و فعالین این رشته حمایت می کند.

درخصوصجشنوارهمونسونوبرنامههایی
دارید چابهار در اینجشنواره برگزاری برای که

توضیحبفرمایید؟
موسمی  بادهای  وزش  و  هوا  تغییر  با  چابهار  در  مونسون 
در  هوایی  و  آب  شرایط  تلطیف  باعث  اقیانوس،  سمت  از 
این منطقه می شود که در این فصل به نسبت بقیه مناطق 
دارند،  بالایی  گرمای  فصل  این  در  که  کشور  در  جنوبی 
چابهار یکی از خنک ترین مناطق است. در این فصل شاید 
تر  10درجه خنک  در حدود  با چابهار  تهران  دمای  تفاوت 
برای  خوب  بسیار  پتانسیل  یک  می تواند  این  و  می باشد 
چابهار در این فصل به دلیل خنکی هوا باشد و گردشگران 
ساله  همه  کند.  چابهار  جذب  همجوار  استان های  از  را 
در  روز  ده  مدت  این  در  تفریحی  برنامه های  یکسری 
سال های  همانند  هم  امسال  و  می کنیم  پیش بینی  چابهار 
بخش  می نماییم ؛  برگزار  را  محور جشنواره  در سه  گذشته 
همچنین  و  10استان  حدود  در  تاکنون  که  صنایع دستی 
اعلام  بخش  این  در  برای حضور  آزاد کشور  مناطق  سایر 
غذا  جشنواره  بخش  بخش  دو  طور  همین  کردند.  آمادگی 
را  امسال  جشنواره  محوریت  و  دارد  وجود  نیز  موسیقی   و 
جشنواره غذا تشکیل می دهد، زیرا با توجه به تنوع غذایی 
و  معرفی شده  کمتر  و  داریم  بلوچستان  و  در سیستان  که 
مونسون  ایام  فرصت  این  از  می خواهیم  است،  ناشناخته 
استفاده  استان  غذایی  جاذبه های  و  تنوع  معرفی  برای 
در  و  کنیم  معرفی  ملی  در سطح  را  ظرفیت  این  و  نماییم 
حال بررسی هستیم که در بهمن و یا اسفندماه سال جاری 
یک جشنواره ملی غذا در چابهار برگزار کنیم و این اقدام 
ملی  جشنواره  آماده سازی  جهت  به  مونسون،  جشنواره  در 
عنایت  با  که  هم  موسیقی  حوزه  در  است.  استان  در  غذا 
و  دارد  وجود  استان  در  که  استعدادی  و  ظرفیت  تنوع،  به 
همچنین با توجه نیاز جامعه به نشاط، این برنامه را از 24 
تا 30مردادماه در جشنواره مونسون منطقه آزاد چابهار برپا 
که  می کنیم  دعوت  علاقه مندان  همه  از  و  نمود  خواهیم 

از این برنامه استفاده نمایند. بیاورند و  به چابهار تشریف 

آزاد منطقه اجتماعی مسئولیتهای حوزه در 
چابهار،طرحساختمدارسرادردستاجرادارد؛

دراینحوزهچهبرنامهریزیهاییراداشتهاید؟
براساس  محور  سه  بر  چابهار  آزاد  منطقه  سازمان  در 
جوامع  توانمندسازی  کرده ایم؛  تمرکز  اجتماعی  مسئولیت 
محلی و آموزش های مختلف برای بانوان در حاشیه شهرها 
انجام  حال  در  را  مختلف  موسسات  همکاری  با  روستاها  و 
هم  حوزه  این  در  که  سلامت  و  بهداشت  بخش  هستیم؛ 
همکاری بسیار خوبی با وزارت بهداشت داریم و دوره های 
آموزشی مختلفی را در چابهار در این بخش برگزار نموده ایم 
برگزاری همایش اهمیت شیر  این طرح هم  که نمونه آخر 
مادر بود که در چابهار با حضور اساتید برتر کشوری برگزار 
شد. در حوزه زیرساخت های مورد نیاز در حوزه سلامت هم 
گرفت؛  خوبی صورت  بسیار  کارهای  گذشته  سال  مانند  به 
حمایت و همکاری از سوی سازمان منطقه آزاد برای ساخت 
بیمارستان جدید شامل اختصاص زمین و کمک های دیگر؛ 
سازمان  ساله  همه  که  بیمارستانی  نیاز  مورد  تجهیزات 
تامین  را  چابهار  موجود  بیمارستان های  نیاز  مورد  تجهیزات 
می کند و امسال نیز اهداء یک دستگاه آنژیوگرافی بود که 
امکان  این  19شهرستان  در  استان  مرکز  جز  به  استان  در 
ایرانشهر  پزشکی  علوم  دانشگاه  با  امسال  و  ندارد  وجود 
هماهنگی های لازم انجام شد تا این تجهیزات خریداری و 
اهدا شود. در حوزه آموزش نیز کمک به آموزش و پرورش 
به  لازم  آموزش های  طریق  از  آموزش  کیفیت  ارتقای  و 
معلمین و دانش آموزان که همه ساله برگزار می  گردد؛ امسال 
هم تصمیم گرفتیم با توجه به اینکه زیرساخت های آموزشی 
خصوصا مدارس مناطق روستایی یک مقداری ضعف دارند، 

مونسون ، بهانه ای زیبا برای سفر تابستانی به چابهار
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بتوانیم با کمک سازمان نوسازی و تجهیز مدارس و موسسه 
»دست یاری به دشتیاری« که کارها را در سطح استان اجرا 
ممکن  و  شده  مشخص  تاکنون  13مدرسه  حدود  می کنند، 
کند،  پیدا  افزایش  تعداد  این  هم  سال  پایان  تا  که  است 
سال  مهرماه  تا  درس  85کلاس  حدود  تا  شده  هدفگذاری 
از  جدید  تحصیلی  سال  در  دانش آموز  و  شود  آماده  جاری 
این کلاس ها استفاده نمایند. این کار بسیار مهمی بود که 
امسال به صورت خاص برای حوزه آموزش و پرورش انجام 
محور  مهم  موضوع  آموزش  بحث  اینکه  به  توجه  با  و  شد 
توسعه است، تمام تلاش سازمان این است که با همراهی 
حوزه ها  سایر  از  بیشتر  حوزه  این  به  پرورش،  و  آموزش  با 

بپردازد.

چابهار در هنر عالی مدرسه تاسیس بحث 
به جاری مردادماه تا بود قرار و بود مطرح
کارهایی اینخصوصچه برسد؛در بهرهبرداری

صورتگرفتهاست؟
حال  در  که  بودیم  تجهیزات  منتظر خرید  این خصوص  در 
ثبت نام  فراخوان  شده،  خریداری  تماما  تجهیزات  حاضر 
اواخر  تا  امیدواریم  و  شده  اعلام  هم  هنر  عالی  مدرسه 
سازمان  محترم  مدیرعامل  تاکید  به  توجه  با  مردادماه 
از  یکی  که  سوزن دوزی  بحث  دهیم.  انجام  را  پروژه  این 
بلوچستان است  شاخصه های مهم هنری استان سیستان و 
این  که  دارد  منطقه  این  در  طولانی  بسیار  پیشینه  یک  و 
تعداد  باشد.  استان  برای  مهم  موضوع  یک  می تواند  هنر 
استان  در  خانواده  هر  در  هنر  این  به  مشغول  که  افرادی 
هستند، بدون آموزش و به صورت سنتی این کار را انجام 
می دهند و ما در این زمینه و با توجه به بحث اقتصاد جوامع 
محلی و اینکه اشتغال آنها را در استان در بر می گیرد، چند 
از سوزن دوزان  اول حمایت  انجام داده ایم؛ بخش  کار مهم 
است، به طوری که سعی کردیم محصولات این هنرمندان 
را در نمایشگاه های مختلف داخلی و خارجی ارائه نماییم و 
همچنین نمایشگاه مرکزی فروش صنایع دستی را در چابهار 
بین الملل جشنواره مد  نمودیم. سال گذشته بخش  تاسیس 
برگزار  منطقه  در  سوزن دوزی  محوریت  با  را  فجر  لباس  و 
کردیم که باعث ایجاد ارتباطات بسیار خوبی بین صنعتگران 
ما  هدف  شد.  دنیا  معتبر  برندهای  با  منطقه  هنرمندان  و 
سوزن دوزی  هنر  از  حمایت  نیز  هنر  عالی  مدرسه  ایجاد  از 
استان با یاری و همت سازمان منطقه آزاد چابهار است و در 
وزارت  هنری  معاونت  و  سازمان  میان  توافقی  راستا  همین 
در  هنر  مدرسه  ایجاد  جهت  در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 

چابهار صورت گرفت.

درخصوصاقداماتیکهدرجهتثبتجهانی
است، گرفته انجام چابهار در تیس روستای

توضیحدهید؟
روستای تاریخی تیس، یکی از روستاهای منطقه آزاد چابهار 
منطقه  مردم  دارد.  نفر  هزار  ده  حدود  در  جمعیتی  و  است 
امکانات  تا  داشتند  سازمان  از  حق  به  مطالبات  یکسری 
بهداشتی ، آموزشی و... برای این عزیزان تامین شود. در چند 
سال گذشته خیلی به این روستا توجه نشده بود، ولی طی دو 
گرفته  روستا صورت  این  به  ویژه  اهتمام  یک  گذشته  سال 
است. به دستور مدیرعامل محترم سازمان هدفگذاری بسیار 
صورت  تیس  روستای  شاخص های  توسعه  مسیر  در  خوبی 
گرفته که هم در حوزه آموزش و پرورش و ساخت مدرسه، 
در حوزه بهداشت و ساخت مرکز جامع بهداشت و همچنین 
معابر روستا در حال بهسازی و آسفالت است. آبرسانی روستا 
تا حدودی تامین آب شده و پروژه در حال تکمیل است که 
است.  انجام  در حال  اعتبارات  تامین  و  منظم  برنامه  با یک 
است  تاریخی  روستای  یک  که  این  دلیل  به  تیس  روستای 
و یکسری آثار تاریخی در آن وجود دارد، هدف ما نیز احیا، 
بازسازی و معرفی این اماکن به گردشگران و مسافرینی است 
که به چابهار سفر می کنند و این موضوع مورد توجه سازمان 
است و امیدواریم که تا پایان سال اقدامات بیشتری در این 

روستا انجام گردد.
یکی از مشکلاتی که در روستای تیس داشتیم، بحث دوگانگی 
مدیریت در این روستا بود که با پیگیری هایی که دکتر کردی 
به  تیس  روستای  مدیریت  دادند،  انجام  استانداری  از طریق 
صورت کامل به سازمان تفویض شد که این اتفاق حدود یک 
توانستیم در حوزه مدیریت  از آن زمان  ما  افتاد و  ماه پیش 
از  پیش  نماییم.  مدیریت  اعمال  تیس  روستای  در  یکپارچه 
این، مسائل مختلف در حوزه ساخت و سازهای گوناگون بود، 
که این امر باعث بروز مشکلات زیادی در روستا شده بود؛ اما 
اکنون با این تفویض اختیارات، امکان ایجاد مدیریت یکپارچه 

در مسیر توسعه همه جانبه تیس در حال انجام است.

درپایاناگرمطلبیدارید،بفرمایید؟
تابستان و مونسون می تواند یک فرصت بسیار خوبی برای 
ما  به  بخش ها  همه  که  این هستیم  نیازمند  و  باشد  چابهار 
با  و  نماییم  برگزار  خوبی  به  را  رویداد  این  تا  کنند  کمک 
توجه به آب و هوای مطلوب این فصل در چابهار، می تواند 
سازمان  تلاش  باشد.  گردشگران  برای  خوبی  بسیار  مقصد 
که  امکاناتی  همه  با  خصوص  این  در  چابهار  آزاد  منطقه 
کمک  با  بتوانیم  باید  و  است  ناکافی  واقعا  دارد،  اختیار  در 
دعوت  چابهار  به  کشور  سراسر  همه  از  را  مردم  همگان، 
کنیم. برخلاف تصوراتی که درباره آب و هوای بسیار گرم 
بسیار  فصل  این  در  دارد،  وجود  چابهار  بالای  رطوبت  و 
استفاده  و  تفریح  برای  عالی  بسیار  مکانی  و  دلچسب  هوا 
همه  از  و  می باشد  کشور  جنوب  در  تابستانی  تعطیلات  از 
این  به  و  کرده  استفاده  فرصت  از  می کنم  دعوت  عزیزان 
در  را  امکانات  تمام  هم  ما  و  باشند  داشته  سفری  منطقه 

مسیر رفاه گردشگران مهیا خواهیم نمود.

گفتوگوبامعاونفرهنگی،اجتماعیوگردشگریسازمانمنطقهآزادچابهار:
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اخبار مناطق آزاد

در  آزاد  مناطق  فراکسیون  رئیس  گفته  به 
مجلس شورای اسلامی، وجود مناطق آزاد و 
اقتصادی  توسعه  به  کشور  در  اقتصادی  ویژه 
منجر می شود و به ظرفیت های اقتصادی این 
عنوان  تحت  محدوده  یک  به  نباید  مناطق 

نگاه شود. منطقه 
نشست  در  فیروزآبادی  دهقانی  کمال 
آزاد  مناطق  شورایعالی  تخصصی  کارگروه 
با  که  اقتصادی  ویژه  و  تجاری- صنعتی 
و  رئیس جمهور  مشاور  بانک  مرتضی  حضور 
اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  دبیر شورایعالی 
چشم انداز ۱۴۰۴  اسناد  در  گفت:  شد،  برگزار 
براساس  که  مقاومتی  اقتصاد  سیاست های  و 
شده،  اجرا  ششم  توسعه  برنامه  سند  دو  آن 
توسعه  برنامه ششم  دائمی  احکام  ماده ۶۵  در 
مناطق  اجرایی مستقر در  تمامی دستگاه های 
مناطق  این  بهینه  مدیریت  منظور  به  آزاد 
مدیریت  به  اختیارات  واگذاری  به  ملزم 
ماده  این  متاسفانه  که  شده اند  آزاد  مناطق 

نمی شود. اجرایی 
مناطق  اداره  چگونگی  قانون  اجرای  به  وی 
آزاد کشور اشاره کرد و گفت: در این قانون، 
و  آزاد  مناطق  در  مستقر  دستگاه های  تکلیف 
شده  تفویض  مناطق  این  به  اختیاراتی  نیز 
اصلی  هدف  به  توجه  با  بتوانند  تا  است 
مناطق که در مطالعات طرح جامع هر منطقه 
صادرات  زمینه های  همه  در  شده،  مشخص 
محول  وظایف  گردشگری  و  تجاری  مجدد، 

شده را انجام دهند.
در  را  آزاد  مناطق  وجود  فیروز آبادی 
تاثیرگذار  کشور  ملی  اقتصاد  نقش آفرینی 
مقررات،  به  توجه  با  افزود:  و  دانست 
این  طی  که  بخشنامه هایی  و  دستورالعمل ها 
مناطق  اهداف  به  است،  شده  صادر  مدت 
آزاد، سرمایه گذاران و اقتصاد ملی آسیب های 
آزاد  بسیار جدی وارد شده و عملکرد مناطق 

را تحت الشعاع قرار داده است.
نماینده مردم تفت و میبد در مجلس شورای 
مناطق  فراکسیون  عملکرد  درباره  اسلامی 
آزاد  مناطق  فراکسیون  اعضای  گفت:  آزاد 
که  می دهند  تشکیل  نمایندگانی  را  کشور 
ویژه  و  آزاد  مناطق  خود  انتخاباتی  حوزه  در 

اقتصادی وجود دارد.
مجلس  اصلی  وظیفه  افزود:  فیروزآبادی 
اجرای  حسن  بر  نظارت  اسلامی  شورای 
میزان  در  دولت  از  مطالبه گری  قانون، 
مزاحم،  مقررات  بر  نظارت  و  قوانین  اجرای 
و  شده  وضع  دستورالعمل  و  بخشنامه ها 
متضاد با روح قانون است تا هدف اصلی سند 
چشم انداز، اقتصاد مقاومتی و مامویت اجرایی 

برنامه توسعه ششم محقق شود. قانون 
مجلس  در  آزاد  مناطق  فراکسیون  رئیس 
فعالیت های  پیگیری  به  اسلامی  شورای 
و  فراکسیون  در  آزاد  مناطق  با  مرتبط 
دبیر  حضور  با  متعدد  جلسات  برگزاری 
اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی 
تعامل  حاضر  حال  در  گفت:  و  کرد  اشاره 
دبیرخانه  و  اسلامی  شورای  مجلس  بین 
در  اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی 
این  با  دارد.  قرار  موجود  وضعیت  بهترین 
تعاملی که وجود دارد، می خواهیم همه موارد 
تا  شود  شناسایی  و  آسیب شناسی  مصادیق  و 
توسط  قانونی  ضعف  دارای  موارد  نهایت  در 
منعکس  مجلس  به  لایحه  شکل  به  دولت 

شود.
تخصصی  کارگروه  نشست  در  است؛  گفتنی 
اقتصادی  ویژه  و  آزاد  مناطق  شورایعالی 
مشکلات  و  مسائل  »بررسی  منظور  به  که 
این  در  مقررات  و  قوانین  اجرای  چگونگی 
هرندی  جعفری  علیرضا  شد؛  برگزار  مناطق« 
گروسی  حسین  مدیریت،  توسعه  معاون 
اسماعیل  مجلس،  امور  و  حقوقی  معا ون 
اروند،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  زمانی 
محسن نریمان مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
شورایعالی،  تخصصی  کارگروه  اعضای  ارس، 
مدیران دبیرخانه شورا و نمایندگانی از فعالین 

آزاد کشور حضور داشتند. اقتصادی مناطق 

دستورالعمل ها و بخشنامه های 
جدید، به اهداف مناطق آزاد 

آسیب  رسانده است

7 مناطق آزاد

گفتوگو:
مرضیهحسینی

مقرارتی  و  قوانین  و  سفارش  ثبت  بحث 
و  دولت  تصویب  به  هرازگاهی  که 
مشکلات  بروز  باعث  می رسد،  مجلس 
اقتصادی  فعالین  برای  عدیده ای  بسیار 
است.  شده  آزاد  مناطق  سرمایه گذاران  و 
با  هم  آزاد  مناطق  از  بعضی  مسیر  این  در 
فعالین  حق  به  خواسته های  پیگیری  عدم 
این  برای  مشکلاتی  بروز  باعث  اقتصادی 

عزیزان در مناطق آزاد شده اند. 
ترخیص  عدم  بحث  گذشته  هفته های  طی 
نیز بحث عدم  و  از گمرک خرمشهر  خودرو 
ایجاد  باعث  آبادان  گمرک  از  کالا  ترخیص 
نارضایتی هایی در منطقه آزاد اروند شده است.
در این راستا، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
اروند در نشست شورای معاونین و مدیران این 
سازمان که تاریخ 9مردادماه با حضور اعضای 
هیات  رئیسه کمیسیون اصل 9۰ و فراکسیون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مجلس شورای 
اسلامی، فرمانداران ویژه دو شهرستان آبادان 
و خرمشهر و جمعی ازمسئولین محلی برگزار 
شد گفت: طی مذاکرات تلفنی که با حضور 
با  آبادان  شریف  مردم  نماینده  مختار  جلیل 
ایران  اسلامی  جمهوری  گمرک  کل  رئیس 
و قائم مقام وزارت صنعت ، معدن و تجارت 
انجام شد ، مقرر شد کالاهای  این جلسه  در 
متعهد  داد:  ادامه  وی  شود.  ترخیص  مذکور 
شدیم ؛ با توجه به گرمای هوا و احتمال فساد 
کالاهای همراه مسافر و مصرفی اروندنشینان 
تا هفته آینده ترخیص شود و ازسهمیه منطقه 
صاحبان  اما  شود،  کسر  آینده  در  اروند  آزاد 
این کالاها متضرر نشوند. اسماعیل زمانی در 
خصوص خودروهای اروندی متوقف شده در 
گمرک خرمشهر نیز گفت : با توجه به اینکه 
هیچ منع قانونی برای ترخیص این خودروها 
با وزارت صمت و گمرگ  بارها  وجود ندارد؛ 
ایران مکاتبه کردیم و امیدواریم به زودی این 

مشکل نیز مرتفع شود.
اقتصادی  معاون  نشست،  این  در  همچنین 
منطقه  سازمان  کارهای  و  کسب  توسعه  و 
شده  متوقف  کالاهای  ترخیص  اروند  آزاد 
داد  وعده  را  آبادان  و  خرمشهر  گمرکات  در 
با توجه به گرمای هوا و  و خاطرنشان کرد: 
احتمال فساد کالاهای همراه مسافر و مصرفی 
اروندنشینان با هماهنگی های به عمل آمده تا 
هفته آینده با مکاتبات و درخواست های مکرر 
سیدعلی  شد.  خواهد  ترخیص  سازمان  این 
اروندی  خودروهای  درخصوص  نیز  موسوی 
اظهار کرد: خودروهای متوقف شده در گمرک 
خرمشهر ۲۲۷عدد می باشد که بخشی از آنها 
آمریکا هستند  برند  نه  و  آمریکا  به سفارش 
بالا ۲۵۰۰سی سی  و بخشی هم خودروهای 
۲۵۰۰سی سی  بالای  خودروی های  است . 
واردات  و  صادرات  ماده ۱۱  قانون  شامل 
می شوند و باید ترخیص شوند و ورود خودرو 
با برِند آمریکا ممنوع است نه سفارش آمریکا، 
خودروها  ترخیص  مذکور  موارد  براساس  که 

بلامانع است.
سازمان  مدیران  وعده  تعجب  کمال  در  اما 
همچنان  و  نشد  عملی  اروند  آزاد  منطقه 
این  در  اقتصادی  فعالین  و  اروندنشینان 
منطقه آزاد با چالش ها و مشکلات عدیده ای 
پیگیری  به جهت  به گریبان هستند؛  دست 
این موضوع، تماسی با جناب آقای ادیب کیا 
که  داشتیم  اروند  آزاد  منطقه  گمرک  مدیر 
از  و  نبودند  مشکل  این  پاسخگوی  ایشان 

جواب دادن امتناع کردند.
بی شک کار رسانه پیگیری خواسته های به حق 
مردم است و با توجه به تماس های بسیار زیادی 
که با دفتر نشریه در خصوص مشکلاتی که 
برای فعالین اقتصادی و سرمایه گذاران منطقه 
آزاد اروند داشتیم و با عنایت به وعده ای که دو 
هفته پیش مسئولین سازمان منطقه آزاد اروند 
برای رفع مشکل ترخیص کالا داده بودند و 
این معضل تاکنون هم حل نشده است، برای 
روشن شدن ابعاد این موضوع، گفت و گویی با 
جناب آقای غلامرضا رجبی مدیرکل گمرک 
نماینده  عنوان  به  ایشان  که  داشتیم  آبادان 
گمرک جمهوری اسلامی ایران در آبادان در 
این خصوص توضیحاتی را ارائه کردند که در 

ادامه می خوانید.

مدیران گذشته هفتههای طی 
اعلام اروند آزاد منطقه سازمان
کردهبودندکهبهدلیلاینکهبرخیاز

کالاهاییکهدرگمرکآبادانموجود
شدنی فاسد است ممکن میباشد،
در خودشان مسئولیت با باشد،
ترخیص گذشته( )هفته آینده هفته
سهمیه از آینده در و شد خواهد
اروند آزاد منطقه سازمان واردات
کسرخواهندنمود؛ولیهیچاتفاقی
گذشته هفته طی خصوص این در
این پیگیر خاطر همین به نداد؛ رخ
بدانیم تا شدیم شما از موضوع

وضعیتاینکالاهابهکجارسید؟
در  وارده  کالاهای  از  یکسری  متاسفانه 
برای  جاری  سال  همچنین  و  گذشته  سال 
آزاد  منطقه  سهمیه  از  استفاده  با  واردات 
گردید  خرمشهر  و  آبادان  بنادر  وارد  اروند 
به  توجه  با  که  است  خوراکی هم  بعضا  که 
خوراکی  کالاهای  منطقه،  جوی  وضعیت 
امکان فاسدشدنشان وجود دارد و نیز احتمال 
مردودی این کالاها به دلیل غیرقابل مصرف 

بودن، وجود خواهد داشت.
گذشته  سال  در  اروند  آزاد  منطقه  سازمان 
تا  که  بودند  سهمیه  دارای  واردات،  برای 
استفاده  امکان  3۱فروردین ماه ۱398  تاریخ 
متاسفانه  ولی  داشت؛  وجود  سهمیه  این  از 
برای امسال )سال جاری( تاکنون نتوانسته اند 
از کارگروه سهمیه اخذ نمایند که باعث بروز 
مشکلاتی برای واردکنندگان کالا به محدوده 
منطقه  سازمان  است.  گردیده  آزاد  منطقه 
این سهمیه  تا  نماید  پیگیری  باید  اروند  آزاد 
تا  نموده  از کارگروه جذب  را هرچه سریع تر 
مشکلات واردکنندگان به منطقه مرتفع شود. 
اینکه سازمان بتواند به صورت علی الحساب از 
سهمیه آتی استفاده کنند، جز دستورالعمل های 

ابلاغی از سوی گمرک ایران نمی باشد.

شما، صحبتهای به عنایت با 
حدود اروند آزاد منطقه مسئولین
اقتصادی فعالین به پیش هفته دو
بودند،پس داده را آینده هفته قول
سهمیه تخصیص عدم به توجه با
برایاینمنطقهآزاد،چرااینوعده
بهفعالیناقتصادیدادهشدهبود؟

به نظر بنده قبل از اختصاص سهمیه از طرف 
کارگروه نباید هیچ قولی به فعالین اقتصادی 
موفق  سازمان  تاکنون  چراکه  می شد،  داده 
اتفاقا  است؛  نشده  وارداتی  سهمیه  اخذ  به 
در جلسه ای که با حضور اعضای کمیسیون 
اصل نود در سازمان منطقه آزاد اروند برگزار 
این  نیز  خجسته  دکتر  آقای  جناب  گردید، 
موضوع را به صورت تلفنی با وزارت صمت 
شد  قرار  که  نمودند  مطرح  ایران  گمرک  و 
ولی  گردد؛  فصل  و  حل  سریعا  موضوع 
تاکنون هیچ سهمیه و یا بخشنامه ای در این 
خصوص به گمرک اجرایی آبادان و خرمشهر 

ابلاغ نگردیده است.

درحالحاضربارانباشتهشدهدر
که است میزان چه آبادان گمرک
شمامیفرماییدبخشیازمحصولات

غذاییفاسدشدنیاست؟
محدوده  در  دارید  استحضار  که  همانطور 
منطقه آزاد اروند دو گمرک اجرایی خرمشهر و 
آبادان در حال فعالیت می باشند؛ گمرک آبادان 
گمرک سنتی و کالاها معمولا با شناورهای 
شوند  می  وارد  تجاری(  )لنج  سنتی  تجاری 
و به همین دلیل کالاهای دپو شده در بندر 
آبادان خیلی قابل توجه نیست؛ ولی در بندر 
توسط  اکثرا  کالاها  اینکه  دلیل  به  خرمشهر 
کشتی های بزرگ و کانتینری وارد می شوند، 

حجم بیشتری کالا در این بندر دپو شده است 
و بعضا برخی از این کالاها خوراکی و احتمال 
فساد آن وجود دارد که بایستی عوامل محترم 
سازمان منطقه آزاد اروند هرچه سریع تر نسبت 
که  نمایند  اقدام  کارگروه  از  سهمیه  اخذ  به 
سریعا کالاها ترخیص و وارد محدوده منطقه 

آزاد اروند گردد.

اروند آزاد منطقه سازمان اگر 
گذشته سال از مازادی سهمیه
داشتهباشد،آیاامکاناستفادهازآن

سهمیهرادارد؟
منطقه آزاد اروند تا تاریخ 3۱فروردین ماه سال 
جاری دارای سهمیه بوده است که مقداری از 
آن را استفاده نموده و حدود 8میلیون دلار از 
این سهمیه باقی مانده است که بنده پیشنهاد 
دادم که از طریق کارگروه پیگیری نمایند تا 
بتوانند از این سهمیه مانده، کالاهای دپو شده 
مخصوصا کالاهایی که احتمال فساد در آنها 
ابلاغ کارگروه،  و  تایید  از  را پس  دارد  وجود 
استفاده نمایند؛ ولی متاسفانه تا به حال این 
امر اتفاق نیافتاده و مجوزی برای استفاده از 
سهمیه باقی مانده سال گذشته به گمرکات 
ابلاغ نشده است.  آبادان و خرمشهر  اجرایی 
کارگروه درخصوص این کالاها که قبلا وارد 
این  چراکه  کند؛  تکلیف  تعیین  باید  شده اند، 
کالاها از قبل وارد شده اند و ارز از کشور خارج 
شده است و قرار نیست که بابت این کالاها 
که در حال حاضر در بنادر آبادان و خرمشهر 
موجودند، مجددا ارزی از کشور خارج گردد؛ 
ماندن این کالاها مخصوصا کالاهای خوراکی 
باعث فساد آنها خواهد شد؛ پس بهتر است که 

سریعا تعیین تکلیف شوند.

درخصوصمشکلاتیکهدرمنطقه
آزاداروندبرایواردکنندگانخودرو

ایجادشده،کاربهکجارسید؟
برای  موقت  ورود  خودروهای  منظور  اگر 
گمرک  طرف  از  باشند،  اروند  آزاد  منطقه 
و  می شود  انجام  موقت  ورود  این  خرمشهر 
همانطور که استحضار دارید قبلا ورود خودرو 
به مناطق آزاد بدون نیاز به انجام ثبت سفارش 
ولی  بود،  تردد  امکان  وزارت صمت  تایید  و 
در حال حاضر نیاز به مجوز ثبت سفارش و 
از  دارند.  خودرو  واردات  فنی  ضوابط  رعایت 
بالای  و  لوکس  خودروهای  واردات  طرفی 
۲۵۰۰سی سی نیز از سوی دولت ممنوع اعلام 
واردکنندگان  متاسفانه مشکلات  است.  شده 
سال  به  مربوط  اروند  آزاد  منطقه  به  خودرو 
گذشته است، چراکه عده ای که اکثرا مصرف 
کننده می باشند، اقدام به واردات خودرو برای 
خودشان نمودند، ولی به دلیل محدودیت های 
ایجاد شده از طرف دولت، خودروهایشان در 
طرف  از  بعضا  و  است  مانده  خرمشهر  بندر 
شده اند  ترخیص  اروند  آزاد  منطقه  سازمان 
شماره گذاری  نیز  آنها  از  تعدادی  حتی  و 
محدودیت ها  این  دلیل  به  ولی  شده اند؛ 
خودروها  بودن  لوکس  سفارش،  ثبت  )عدم 
و بالای ۲۵۰۰سی سی بودن( اجازه خروج از 
باید  است.  نشده  داده  آنها  به  بندر خرمشهر 
صورت  عزیزان  این  به  درست  اطلاع رسانی 
خودروها  این  عدم  ترخیص  دلیل  که  بگیرد 
است  قانونی  ضوابط  نشدن  رعایت  دلیل  به 
ابلاغ  ایران  گمرک  به  دولت  طرف  از  که 
می گردد. البته به نظر بنده با توجه به اینکه 
از  و  بوده  اشخاص  به  مربوط  خودروها  این 
طرفی خروج ارز آن از کشور قبلا انجام شده 
است ، دولت بایستی در این زمینه چاره اندیشی 
و مساعدت نماید تا هرچه سریع تر مشکل این 

افراد نیز حل شود.

مسئولین خصوص این در 
بیان اروند آزاد منطقه سازمان
در مانده خودروهای که داشتهاند
و ندارند مشکلی هیچگونه گمرک
بحثعدمترخیصخودروهاشامل
2500سیسی بالای خودروهای
میشود آمریکایی خودروهای و
گمرک در  موجود خودروهای ولی
خرمشهرشاملاینموضوعنیستند
وزیر2500سیسیبودهوسفارش
خودروهای نه میباشند آمریکا
و است گمرک مشکل و آمریکایی
شما اما نمیدهد؛ ترخیص اجازه
در خودروها این که میفرمایید
کهدرگمرک حدودیکسالاست
این در شما دیدگاه ، خوابیدهاند

خصوصچیست؟
بندر  در  خودروها  کردم  بیان  که  طور  همان 
این  از  نیز  بنده  چون  ولی  هستند،  خرمشهر 
موضوع اطلاع دارم عرض می کنم که مشکل 
رعایت  و  سفارش  ثبت  مشکل  خودروها  این 
ضوابط فنی واردات خودرو و همچنین مشکل 
بالای ۲۵۰۰سی سی است که از سوی دولت این 
محدودیت ایجاد گردیده است و اگر این ضوابط 
واردات خودرو که از طرف دولت برای مناطق 
آزاد نیز رعایت آنها الزامی گردیده از قبیل ثبت 
سفارش، رعایت ضوابط فنی، زیر ۲۵۰۰سی سی 
و سایر موارد مرتبط و زمان ورود خودرو قبل از 
۲۰مردادماه سال ۱39۷ بود، خودروهای دپو شده 

در بندر خرمشهر قابل ترخیص بودند.

در اروند آزاد منطقه در صرفا 
قبیل این خودرو واردات خصوص
که جایی تا دارد، وجود مشکلات
شاهد گذشته ماههای و روزها طی
در خودروها این مالکین اعتراضات
بروز علت بودیم؛ آزاد منطقه این
عواملی چه را مسائل دست این

میدانید؟
به نظر می رسد که اطلاع رسانی خوبی از طریق 
سازمان منطقه آزاد اروند به مراجعین و مالکین این 
خودروها صورت نگرفته است و گمرکات اجرایی 
مستقر در مناطق آزاد ازجمله گمرک خرمشهر 
نیز مطابق بخشنامه ها و دستورالعمل های صادره 
و مصوبات هیات محترم وزیران اقدام به ترخیص 
این خصوص  در  باید  می نماید؛  خودروها  این 
اطلاع رسانی ها بهتر صورت گیرد، به طوری که 
مالکین این خودروها به این نتیجه برسند که عدم 
رعایت مصوبات و دستورالعمل های صادره باعث 
دپو شدن این خودروها در بندر خرمشهر گردیده 

است.

ما به که گزارشاتی به توجه با 
گمرک کارمندان از تعدادی رسیده
آزاد منطقه گیتهای در مستقر
حقوق که است ماه چندین اروند
نگرفتهاند،اینموضوعباعثایجاد
آیا است؛ شده حاشیهها یکسری
مستقر گمرک پرسنل حقوق بحث
درمنطقهباسازمانمنطقهآزاداروند
استیاگمرکایرانودرخصوص
رفعاینمشکلچهاقداماتیانجام

شدهاست؟
همان طور که اطلاع دارید در تمامی مناطق 
اصلی  سرزمین  به  ورودی  دروازه های  آزاد 
توسط  کشور  به  ورودی  مبادی  همچنین  و 
انجام  و  نظارت  جهت  صرفا  ایران  گمرک 
تشریفات گمرکی مستقر می باشد، در گیت های 
سال  دو  از  بیش  اصلی  سرزمین  به  ورودی 
است که پرسنل گمرک ایران حضور دارند و 
قانونی خود  امکانات، وظایف  با وجود کمبود 
را انجام می دهند. سازمان منطقه آزاد اروند به 
جهت وظایف خود با عقد قرارداد پیمانکاری 
از  که  است  نموده  استخدام  پرسنل  تعدادی 
طریق این پیمانکار حقوقشان پرداخت می شود 
تجاری  فعالیت های  کاهش  به  توجه  با  که 
)واردات به سرزمین اصلی، واردات با استفاده 
منطقه  درآمد سازمان  آزاد(  منطقه  از سهمیه 
آزاد اروند کاهش چشمگیری داشته است؛ لذا 
در پرداخت حقوق این عزیزان نیز با مشکلاتی 
مواجه شده است که امیدواریم هرچه سریع تر 
کارکنان  این  گردد.  مرتفع  مشکلات  این 
پیمانکاری از نظر شغلی هیچ ارتباطی با گمرک 
قرارداد  استناد  به  نیز  حقوقشان  ندارند.  ایران 
با شرکت توسعه و  اروند  آزاد  سازمان منطقه 
سرمایه گذاری منطقه آزاد بوده و از طریق این 

شرکت پرداخت می شود.

عدم تحقق و عده های مدیران سازمان منطقه آزاد اروند
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اخبار منطقه آزاد قشم

واحدهای  از  یکی  قشم،  هوشمند  صنعت  بازو  شرکت 
فناور مستقر در مرکز بین المللی رشد قشم است که در 
بهمن ماه 97 موفق به اخذ مجوز راه اندازی یک واحد فناور 

برای طراحی کنترلر ربات های صنعتی شد.
پدرام حیدری، مدیرعامل شرکت بازو صنعت هوشمند قشم 
دارای مدرک کارشناسی مهندسی ابزار دقیق است؛ جوانی 
متولد استان چهارمحال و بختیاری که کمبود امکانات، او 
را برای فعالیت در حوزه  صنعت به جزیره کشانده و برای 

راه اندازی خط تولید ربات های صنعتی در حال اقدام است.
مدیرعامل شرکت بازو صنعت هوشمند قشم درباره نحوه 
ورودش به این حوزه گفت: با آغاز تحریم ها و پس از خروج 
شرکت های خارجی از ایران، با هدف رفع نیاز صنایع کشور 
بود،  وارداتی  محصولات  جزء  که  صنعتی  ربات های  به 

فعالیت خود را آغاز کردم.
حیدری ادامه داد: ساخت کنترلر کامل ربات صنعتی در 
راستای اجرای اهداف اقتصاد مقاومتی، پس از حدود دو سال 
تلاش با سرمایه اولیه حدود 5میلیارد ریالی به نتیجه رسید.

مشوق های اقتصادی قشم، مهم ترین عامل 
جذب واحدهای تولیدی

تاکید  با  قشم  هوشمند  صنعت  بازو  شرکت  مدیرعامل 
بر مزایای حضور در منطقه آزاد قشم گفت: با توجه به 
منطقه  این  در  موجود  تولیدی  و  اقتصادی  مشوق های 
حوزه  در  قشم  رشد  بین المللی  مرکز  خوب  همکاری  و 
واحدهای فناور و شرکت های دانش بنیان، حضور در قشم 

را انتخاب کردیم.
حیدری اضافه کرد: بهمن ماه سال 97 پس از ارائه طرح 
کنترلر ربات و دریافت مجوز واحد فناور، قرارداد همکاری با 
مرکز بین المللی رشد قشم در اسفندماه همان سال به امضا 
رسید و هم اکنون در حال گذراندن مراحل نهایی ثبت مجوز 

فعالیت صنعتی این واحد هستیم. 

ظرفیت اشتغال زایی برای 50نیروی بومی مهیاست
صنعت  بازو  فناور  واحد  اشتغال زایی  میزان  درباره  وی 
هوشمند قشم، گفت: این واحد فناور در فاز نخست ظرفیت 
جذب 10نیروی بومی را دارد و با همکاری مرکز بین المللی 
رشد و سازمان منطقه آزاد قشم، می تواند تا پایان سال 

برای50نیروی دیگر اشتغال زایی کند.
صنعتی  ربات  یک  ساخت  مراحل  به  تولیدکننده  این 
اشاره کرد و افزود: قیمت تمام شده ساخت این ربات ها به 
دلیل استفاده از بدنه ربات های از رده خارج صنایع بزرگ 
با  آنها  به روز رسانی  آلمان و  اروپایی همچون  کشورهای 
قطعات نو وارداتی از چین و کره جنوبی، نسبت به نمونه 

خارجی بسیار پایین است.
مدیرعامل شرکت بازو صنعت هوشمند قشم ضمن تاکید 
بر صدور گواهینامه ضمانت و گارانتی برای این ربات های 
بومی ساز، ادامه داد: مهم ترین بخش این ربات های صنعتی، 
ساخته  فناور  واحد  این  توسط  که  آنهاست  کنترلرهای 
می شود و در تولید تمام قطعات و نرم افزارهای مورد نیاز آن 

به خودکفایی رسیده ایم.
حیدری اضافه کرد: با راه اندازی خط تولید و خدمات این 
نیاز  تا ربات های صنعتی مورد  بود  شرکت قادر خواهیم 
کارخانجات و صنایع بزرگ کشور را با قیمتی معادل یک 
دهم قیمت نمونه مشابه خارجی تامین کنیم و این کار مانع 

خروج ارز از کشور خواهد شد.
ربات های  تولید  بر  شرکت  این  تمرکز  بر  تاکید  با  وی 
ربات های  داد:  ادامه  سنگ،  صنعت  حوزه  در  تخصصی 
مختلف  زمینه های  در  شرکت  این  توسط  شده  طراحی 
صنعتی ازجمله جابه جایی خشت های آجری، جوشکاری 

قطعات، خودروسازی و... کاربرد دارند.
با  افزود:  قشم  هوشمند  صنعت  بازو  شرکت  مدیرعامل 
استفاده از این ربات ها می توان مانع خام فروشی سنگ شد 

و ارزش افزوده در این صنعت ایجاد کرد.

رونمایی از 10 مدل ربات در نمایشگاه سنگ محلات
نمایشگاه  در  شرکت  این  موفقیت  به  اشاره  با  حیدری 
مرکز  حمایت  با  گفت:  تهران  بین المللی صنعت سنگ 
بین المللی رشد قشم توانستیم در نمایشگاه صنعت سنگ 
تهران که 18 تا 21تیرماه برگزار شد، شرکت کنیم و بخشی 
از توانایی و ربات های تولید شده توسط این شرکت را به 

نمایش بگذاریم.
وی ادامه داد: برای حضور در نمایشگاه بین المللی سنگ 
محلات، برنامه ریزی شده تا بتوانیم در آنجا حداقل 10مدل 
ربات مرتبط با صنعت سنگ به نمایش بگذاریم، همچنین 
برای حضور در نمایشگاه بین المللی صنعت سنگ دوبی که 

در شهریورماه برگزار می شود، در حال برنامه ریزی هستیم.
 

به دنبال حضور در بازار کشورهای حوزه خلیج فارس
درباره  قشم  هوشمند  صنعت  بازو  شرکت  مدیرعامل 
برنامه های صادراتی این شرکت، اضافه کرد: امیدواریم با 
همکاری مرکز رشد و سازمان منطقه آزاد قشم، بتوانیم برای 
حضور در بازارهای صنعتی کشورهای حوزه خلیج فارس 

اقدام کنیم و محصولات تولید جزیره را معرفی کنیم.
حیدری ادامه داد: در حال حاضر سعی داریم جهت تامین 
سنگ مورد نیاز در سازه های شهری کشور قطر، همزمان با 
برگزاری مسابقات جام جهانی فوتبال اقدام کنیم تا ویترینی 

برای فعالیت های ما در این منطقه آزاد باشد.

حمایت منطقه آزاد 
قشم از واحدهای فناور و 
شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل شرکت بازو صنعت 
هوشمند قشم اظهار داشت:

هفته نامه اقتصادی، اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مرضیه حسینی

زیر نظر: شورای سردبیری

امور  و  عمومی  روابط  مدیر  درنا  کسرایی  خانم  سرکار  از:  تشکر  با 
بین الملل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، مدیران عامل 

و روابط عمومی های سازمان های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی
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قشم

با حضور محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی 
و  مدیره  هیات  رئیس  مومنی  حمیدرضا  و 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم و فریدون 
همتی استاندار هرمزگان و جمعی از مسئولین 
استانی، یک فروند شناور مسافری  کشوری و 
با ظرفیت 158نفر و با سرمایه گذاری 76میلیارد 
استان  دریایی  ناوگان  به  ریال  800میلیون  و 

هرمزگان الحاق شد.
در جریان سفر وزیر راه و شهرسازی به جزیره 
قشم، شناور مسافری »الماس قشم یک« که 
»خیبر  مسافری  تعاونی  شرکت  سفارش  به 
کندالو«  در شرکت شناورسازی »مد  و  قشم« 
ناوگان  چرخه  به  بود،  شده  تولید  قشم  جزیره 
مسافری دریایی مرکز استان هرمزگان ملحق 

شد.
فهرست  در  که  یک«  قشم  »الماس  شناور 
دو  تندرو  )شناور  کاتاماران  کلاس  شناورهای 
بدنه( قرار دارد، در مدت زمان 16ماه با استفاده 
ساخته  قشم  جزیره  بومی  نیروهای  توان  از 
شده و با الحاق این شناور جدید، تعداد ناوگان 
مسافری فعال در مسیرهای دریایی بین جزیره 
لارک  و  هرمز  جزایر  و  بندرعباس  به  قشم 
100نفر  و  هزار  چهار  ظرفیت  با  ۳9فروند  به 

صندلی افزایش یافت.
به  مجهز  یک«  قشم  »الماس  شناور 
پیشرفته ترین تجهیزات ایمنی و ناوبری است و 
با ظرفیت منحصربه فرد 1۴۳نفر کلاس عادی 
و 15نفر کلاس تجاری در دو طبقه ساخته شده 
و از طراحی و دکوراسیون منحصربه فرد داخلی 
امکان  از  شناور  این  همچنین  برخورداراست. 
)حدود  دریایی  22گره  سرعت  با  دریانوردی 
مسافری  مسیرهای  در  ساعت(  بر  ۴0کیلومتر 
برخوردار است که زمان تردد از بندرعباس به 
جزایر قشم و هرمز را از یک ساعت به حدود 

۴5دقیقه کاهش می دهد.
قدرت  با  موتور  دو  دارای  مدرن  شناور  این 
آلومینیوم  تمام  بدنه  و  بوده  بخار  829اسب 

مدیریت  همت  به  جزیره  شخصی  موزه های 
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث 
ثبت  به  و  شده  ساماندهی  قشم  آزاد  منطقه 

رسمی می رسد.
میراث  سازمان  مردم شناسی  پژوهشگاه  رئیس 
در  گردشگری کشور  و  دستی  فرهنگی، صنایع 
برنامه بازدید از موزه های شخصی جزیره با اشاره 
مانده  برجای  فرهنگی  میراث  حفظ  اهمیت  به 
راه اندازی  کرد:  اظهار  سرزمین  این  نیاکان  از 
موزه های شخصی در روستاها، حرکت فرهنگی 

در سفر وزیر راه و شهرسازی به جزیره قشم صورت گرفت:

رئیس پژوهشگاه مردم شناسی سازمان میراث فرهنگی خبر داد:

بهره برداری از مدرن ترین شناور مسافری کشور در منطقه آزاد قشم

موزه های شخصی در جزیره قشم ثبت رسمی می شوند

نخست سال 98 به 72فروند رسیده است که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته )22فروند( 

افزایش ۳27درصدی را نشان می دهد.

پل خلیج فارس، نماد مهندسی 
پیشرفته اقتصاد قشم به بندرعباس

آغاز  مراسم  حاشیه  در  شهرسازی  و  راه  وزیر 
یک«  قشم  »الماس  شناور  از  بهره برداری 
مهندسی  نماد  می تواند  خلیج فارس  پل  گفت: 
پیشرفته برای اقتصاد قشم به بندرعباس باشد 
و به صورت مداوم از این ظرفیت استفاده شود.
در  افزود:  خبرنگاران  جمع  در  اسلامی  محمد 
علیه  تحریم ها  سخت ترین  که  هستیم  سالی 
کشورمان جاری است؛ اما این سال، سال رونق 

تولید نیز هست.
وی ادامه داد: اکنون به همت بخش خصوصی 
و سازمان بنادر، یک تولیدکننده بومی در جزیره 
با  پیشرفته  شناور  است یک  موفق شده  قشم 
ظرفیت 158مسافر بسازد و امروز شاهد شروع 

سفر دریایی این شناور هستیم.
اسلامی با اشاره به توان مهندسی کشور، گفت: 
ظرفیت مهندسی و ساخت کشور در این حوزه 
این  در  تولید  از  بنادر  سازمان  و  است  مناسب 

نقش  غنای  به  و  کرده  تبدیل  پربازدید  و  زنده 
فرهنگی- هویتی آنها بیافزاید.

میراث  سازمان  مردم شناسی  پژوهشگاه  رئیس 
اشاره  با  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
به تنوع غذاها و آداب خاص این منطقه عنوان 
کرد: این تنوع، بخشی از هویت جزیره محسوب 
می شود که با تمرکز بیشتر بوم گردی ها به این 
سبک غذایی و پذیرایی، می توان چرخه اقتصاد 
و  فرهنگی  میراث  چرخه  با  را  محلی  جوامع 

گردشگری گره زد.

یاری خدا  به  امیدواریم  زمینه حمایت می کند. 
ادامه  داخل  تولید  از  پشتیبانی  برای  روند  این 
داشته باشد و مردم عزیز از وسایل پیشرفته تر، 

ایمن تر و راحت تر استفاده کنند.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه با اشاره به پروژه 
پل  خلیج فارس، گفت: پل خلیج فارس پروژه ای 
شده  متوقف  گوناگون  دلایل  به  که  است 
محیطی  زیست   ملاحظات  پروژه  این  است. 
برای سازمان حفاظت از محیط  زیست داشت. 
همچنین از نظر تامین منابع مطالعات مهندسی 
همه  که  داشت  وجود  مشکلاتی  اجرایی،  و 

توامان سبب شد این پروژه متوقف شود.
منطقه  سازمان  و  استانداری  داد:  ادامه  وی 
مذاکراتی  سرمایه گذار  با  مشترکا  قشم  آزاد 
قالب  در  را  پروژه  این  بتوان  تا  دادند  انجام 
یک پروژه سرمایه گذاری دنبال کرد. مذاکرات 
این  پیش بینی می کنم  و  گرفته  خوبی صورت 

مذاکرات به قرارداد منجر شود.
اسلامی افزود: این پل می تواند نماد مهندسی 
پیشرفته برای اقتصاد قشم به بندرعباس باشد 
استفاده  ظرفیت  این  از  مداوم  صورت  به  و 
این  شود. فاکتورهای گوناگونی دیده شده که 
و  کرده  ایجاد  منطقه  استقادی  رونق  به  پل 
فراهم  را  قشم  آزاد  منطقه  به  آسان  دسترسی 
کند. در بخش ترانزیت هم می توان از این پل 

بهره برداری کرد.
شناور  بهره برداری  مراسم  در  است؛  گفتنی 
اسلامی  محمد  یک«  قشم  »الماس  مسافری 
وزیر راه و شهرسازی، حمیدرضا مومنی رئیس 
آزاد  منطقه  و مدیرعامل سازمان  مدیره  هیات 
قشم، فریدون همتی استاندار هرمزگان، محمد 
دریانوردی،  و  بنادر  سازمان  مدیرعامل  راستاد 
مدیرکل  عفیفی پور  قشم،  فرماندار  نصری 
هرمزگان،  استان  دریانوردی  و  بنادر  سازمان 
شورای  مجلس  در  استان  مرکز  نمایندگان 
و  دولتی  مقام های  از  چند  تنی  و  اسلامی 

انتظامی حضور داشتند.

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیر 
کرد:  بیان  نیز  قشم  آزاد  منطقه  گردشگری 
اهالی  همت  به  که  قشم  شخصی  موزه های 
بیانگر  شده،  گردآوری  و  راه اندازی  جزیره 
داشته های تاریخی این مرز و بوم است و ثبت 
بیشتری  کمک  آثار  این  حفظ  به  آنها،  رسمی 

خواهد کرد.
شاهد  نزدیک  آینده ای  در  افزود:  شهرکی 
قشم  روستاهای  در  دیگر  موزه  چندین  افتتاح 

بود. خواهیم 

این شناور ازجمله ویژگی های فوق العاده آن به 
لحاظ ایمنی و استحکام سازه ای است.

یک«،  قشم  »الماس  مسافری  شناور  طول 
۳متر  حدود  عمق  7,7متر،  عرض  26متر، 
با  و  بوده  1.۳متر  شده  طراحی  آبخور  و 
معادل 76میلیارد و 800میلیون  سرمایه گذاری 
تامین  ریال ساخته شده است که سهم عمده 
بسته های  محل  از  شناور  این  تولید  مالی 
حمایتی سازمان بنادر و دریانوردی و در قالب 
و  بنادر  سازمان  شده  اداره  وجوه  تسهیلات 

دریانوردی صورت گرفته است.
راستای  ساخت شناور »الماس قشم یک« در 
تحقق منویات مقام معظم رهبری در راستای 
رونق  ملی،  خودباوری  ایجاد  مقاومتی،  اقتصاد 
تجهیزات  و  ناوگان  تقویت  همچنین  و  تولید 
و  عملیاتی  هرمزگان  استان  بندری  و  دریایی 

بهره برداری شده است.
فعال  کارخانه  و  ۴۳کارگاه  حاضر  حال  در 
فایبر گلاس، فلزی و  تولید شناورهای چوبی، 
آلومینیومی در استان هرمزگان مشغول فعالیت 
تولیدی در  تعداد 20شرکت  این  از  هستند که 

جزیره قشم مشغول فعالیت می باشند.
روند ثبت سفارش ساخت شناورها در چهارماه 

ارزشمندی است که شایسته تقدیر است.
علیرضا حسن زاده ادامه داد: نمایش رخدادهای 
و  آیین  معرفی  و  مذهبی  رویدادهای  تاریخی، 
اشیاء  وسایل،  نمایش  کنار  در  خطه  این  سنن 
پیشینیان  توسط  استفاده  مورد  قدیمی  ابزار  و 
را  موزه ها  از  بازدید  جذابیت  می تواند  جزیره، 

برای گردشگران افزایش دهد.
و  محلی  نمایش های  اجرای  ضرورت  بر  وی 
قصه گویی در این موزه ها تاکید کرد و گفت: این 
برنامه ها می تواند موزه های محلی را به اماکنی 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم تاکید کرد:

رسانه ها باید به شفاف سازی در سازمان منطقه آزاد قشم کمک کنند
سازمان  مدیرعامل  و  مدیره  هیات  رئیس 
منطقه آزاد قشم در آیین تجلیل از خبرنگاران 
باید  قشم  جزیره  رسانه  اصحاب  کرد:  تاکید 
فعالیت  های مجموعه سازمان  به شفاف سازی 
راستا  این  در  و  کنند  کمک  آزاد  منطقه 
از سوی  تخلفی  یا  کوتاهی  می  توانند هرگونه 
این مجموعه را به شخص مدیرعامل گزارش 

 دهند.
حمیدرضا مومنی در نشست با اصحاب رسانه 
با  باید  کنونی  وضعیت  در  گفت:  قشم  جزیره 
انتشار اخبار مثبت امید را در جامعه تقویت کرد 

و این هنر خبرنگاران متعهد است.
تقوای  با  اگر  نیز  فعالیت ها  نقد  افزود:  وی 
کلامی و نوشتاری همراه باشد، تاثیر بیشتری 

دارد و می  تواند به روند توسعه شتاب  دهد.
بر  به صورت مستقیم  اخبار  داد:  ادامه   مومنی 
روحیه مردم تاثیر می  نهد و با توجه به شرایط 
پدرانه  نگاهی  باید  رسانه  اصحاب  موجود، 
نسبت به جامعه داشته باشند و با فعالیت های 
از همیشه به جامعه تزریق   امید را بیش  خود 

کنند.
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه 
آزاد قشم اظهار داشت: جوانگرایی از مهم ترین 
سیاست های این سازمان در انتصابات است و 
میدان دادن به نیروهای بومی نیز در دستورکار 

بوده است.

باشگاه خبرنگاران منطقه آزاد قشم 
تاسیس می شود

گردشگری  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون 
سازمان منطقه آزاد قشم از پایه گذاری باشگاه 
خبرنگاران در این منطقه آزاد تجاری-صنعتی 

خبر  رسانه ای  منسجم  زنجیره  ایجاد  با هدف 
داد.

با  رسانه  اصحاب  دیدار  در  شیخ زاده  مرتضی 
به  که  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
اظهار  گرفت،  صورت  خبرنگار  روز  مناسبت 
گفت: برخورداری از رسانه و خبرنگاران فعال، 
توسعه یافته  کشورهای  تمام  مشترک  ویژگی 

است.
وی سطح شفافیت در این کشورها را مطلوب 
ارزیابی کرد و افزود: از این رو چنین برداشتی 
حاصل می شود که می توان از مجرای شفافیت 

به توسعه دست یافت.
آزاد  منطقه  سازمان  عمومی  روابط  مدیرکل 
قشم بیان کرد: آزادی و نقد منصفانه رسانه ها 
تسهیل گر  دموکراسی،  چهارم  رکن  عنوان  به 

مسیر توسعه است.
از تاسیس باشگاه خبرنگاران منطقه  شیخ زاده 
اعتبار طرح  آزاد قشم خبر داد و گفت: تامین 

و  انجام  قشم  آزاد  منطقه  سازمان  سوی  از 
مقدمات کار در مراحل پایانی قرار دارد.

وی هدف از این اقدام را ایجاد زنجیره منسجم 
داد:  ادامه  و  برشمرد  قشم  جزیره  در  خبری 
این  رئیسه  هیات  اعضای  جزیره،  خبرنگاران 
باشگاه را تشکیل می دهند و علاوه بر راهبری، 
نیزتوسط  به عضویت  افراد علاقه مند  آموزش 

آنان انجام می شود.
گردشگری  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون 
باشگاه  کرد:  اضافه  قشم  آزاد  منطقه  سازمان 
خبرنگاران منطقه آزاد قشم از تمامی روستاها 
داشت  خواهد  نیرو  جذب  محتوا  تولید  برای 
تولیدی  اخبار  بیشترین  می شود  پیش بینی  و 
شوراهای  و  دهیاری ها  عملکرد  به  مربوط 

اسلامی باشد.
محتوای  خرید  کرد:  خاطرنشان  شیخ زاد 
تولیدی و نشر اخبار برجسته در خبرگزاری ها و 
پورتال سازمان منطقه قشم ازجمله برنامه های 

حمایتی پیش بینی شده به شمار می رود.
وی بیان کرد: رشد خبرنگاران و خبرگزاری ها 
کاملا  اخیر  سنوات  طی  قشم  جزیره  در 

محسوس است.

کتاب »جعبه سیاه زیست بوم 
خلیج فارس« رونمایی شد

همچنین، همزمان با گرامیداشت روز خبرنگار، 
فارس«  خلیج  زیست بوم  سیاه  »جعبه  کتاب 
قشم  جزیره  در  اعتمادی  ایرج  نویسندگی  به 

رونمایی شد.
»جعبه سیاه زیست بوم خلیج فارس« با حضور 
معاون  قشم،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل 
این سازمان  فرهنگی، اجتماعی و گردشگری 
و اصحاب رسانه همزمان با آیین گرامیداشت 

روز خبرنگار رونمایی گردید.
در  500نسخه ای  و  هزار  دو  کتاب  این 
208صفحه رقعی با تصاویر رنگی که ۳5هزار 
از  ناگفته هایی  بیان  به  دارد  قیمت  تومان 
و  سواحل  زیست  بوم  بحران های  و  جاذبه ها 

جزایر خلیج فارس می پردازد.
قالب  در  فارس  خلیج  بوم  زیست  سیاه  جعبه 
دو فصل، بخشی از گفت وگوها و گزارش های 
زیست محیطی  ایرج اعتمادی، روزنامه نگار و 

خبرنگار در قشم را منعکس می کند.
عاطفه ها«،  »بن بست  کتاب های  تاکنون 
سکوت«،  »صدای  باران«،  عشق،  »اشک، 
ابراهیم«،  ناخدا  »پسر  دلتنگ«،  زنجیرهای 
و  روتوش«  بدون  »جزیره  »طنز 1۴00«، 
»قصه های  موضوع  با  کودک  کتاب  12جلد 
نوسینده  این  از  کهن«  لارستان  عامیانه 

۴9ساله قشمی به چاپ رسیده است.
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